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Samenvattend beeld

Inleiding
In een periode, waarin ambitie en capaciteit al op gespannen voet met elkaar stonden en we een 
prioriteringsdiscussie aan het voorbereiden waren, kwam de COVID-19 crisis, waarbij Oss in een van de 
kerngebieden van Nederland ligt. Het virus heeft grote impact op onze samenleving. Persoonlijk kennen we 
mensen, die ziek of overleden zijn, mensen die in de zorg werken, mensen, die in het onderwijs werken, 
mensen die economisch getroffen worden in horeca, recreatie, contactberoepen etc. We zien zorgen bij 
ouderen, eenzaamheid, economische onzekerheid. Aan de andere kant zien we vele initiatieven en een grote 
maatschappelijke weerbaarheid.
We weten ook veel niet. De druk om te komen met ondersteuningsmaatregelen is groot. We ontvangen brieven 
van landelijke koepels, van lokale verenigingen en organisaties en signalen van belangengroepen en politiek. 
Dit alles in een tijd waarin we niet weten hoe lang het gaat duren en wat we daarna precies zullen aantreffen. 
Dit document is ook een momentopname in deze veranderende tijden. 

COVID-19 in de Gemeenteraad
Uit de veelheid van wensen en mogelijkheden zullen we moeten prioriteren en moeten komen tot een 
evenwichtig pakket van maatregelen, terwijl we niet alles weten. We zijn op zoek naar richtinggevende 
uitspraken. 

4 juni Duiding en richting

Om dit debat voor te bereiden treft u drie zaken aan:
1. Algemene uitgangspunten en criteria om richting te geven aan de invulling van de maatregelen
2. Per programma een eerste aanzet voor een totaalbeeld van het beleidsterrein:

a. Een analyse van onze oorspronkelijke ambitie
b. Een beeld van de belangrijkste speerpunten en bestaande knelpunten
c. Een geschetst beeld van de zichtbare en vermoedelijke impact van de crisis
d. Wat de kansen en risico’s zijn voor deze onderwerpen
e. Verder treft u een aantal dilemma’s aan, waar we graag uw opinie over horen en die in een later 

stadium richting kunnen geven aan een concretisering van het maatregelenpakket
3. Daarnaast schetsen we een beeld van de financiële positie, de risico’s die we zien en lichten we de 

financiële ondersteuningsmaatregelen toe.   

9 juli Kaders en prioriteiten
Oktober/november Vertaling in de begroting

Algemene bevindingen
We zien dat COVID-19 heel verschillend uitpakt voor groepen in de samenleving. De een kan alles doen vanuit 
huis. De ander heeft van de ene dag op de andere geen werk en inkomen meer. De een neemt de zorg voor 
ouders op zich, de ander is maanden afgesloten van contact met zijn naasten. De een wordt ziek en neemt zijn 
hele omgeving mee in het proces van ziekenhuisopname, onzekerheid, angst, verdriet en hopelijk herstel, de 
ander kent niemand in zijn of haar directe omgeving met het virus. Er zijn veel verschillende, deels zeer 
ingrijpende levensgebeurtenissen geweest voor onze inwoners. Daar zullen we aandacht en steun aan moeten 
geven. In praktische zin maar ook met begrip en aanwezigheid. De nasleep kan, zo leert ons het verleden, nog 
jaren duren.

Maatschappelijke weerbaarheid
We zien dat de samenleving zaken oppakt, we zien nieuwe verbindingen en mooie initiatieven. Onze grote 
uitdaging is om het spontaan ontstane actieve burgerschap vast te houden. Kunnen we deze betrokkenheid 
bijvoorbeeld vasthouden?
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Het is ook van belang om te kijken naar wat het aanhouden van de crisis voor effecten teweeg brengt. Denk 
aan intensievere en langdurige inzet van mantelzorgers, psychische problemen bij kwetsbare doelgroepen, niet 
beschikbaar zijn van collectieve zorg en ondersteuning. Samen met onze partners bekijken we wat er aan 
nazorg nodig is. 

Werken in netwerken
We zien dat op de plekken waar netwerken goed georganiseerd zijn, wij goed in staat zijn om de spelers aan 
tafel te krijgen, de opgaven te definiëren en te komen tot gedragen oplossingen: denk aan de wijze waarop het 
Osse onderwijs gezamenlijk de sluiting heeft voorbereid en de openstelling van het speciaal onderwijs, maar 
ook goede voorbeelden op het gebied van arbeidsmarkt. 
We zien dat spelers die voorheen moeite hadden elkaar te vinden nu door de crisis gedwongen worden om 
samen te werken en dit integraal oppakken, bijvoorbeeld op gebied van economie met Talentencampus, 
Jeugdhulp en onderwijs.  Aan de andere kant zien we dat niet op alle beleidsgebieden het netwerken goed 
georganiseerd is, terwijl hier wel behoefte aan is: op bijv. niveau van energie, klimaat, Omgevingswet etc.. Hoe 
gaan we hier mee om? 

Economische crisis
We kunnen nog heel moeilijk inschatten wat er gaat gebeuren. Hoe diep wordt de economische crisis en hoe 
werkt dat door in de arbeidspositie en financiële situatie van onze inwoners? En wat betekent dit voor onze 
ondernemers? 
Voor onze ambities in het centrum is het onzeker hoe beperkende maatregelen zich ontwikkelen en hoe snel de 
consumenten daarna weer de gang naar het centrum vinden en er hun bestedingen doen. Of krijgt het doen 
van internet aankopen nog een extra vlucht? Wat betekent dit dan voor ons beleid, moeten we leegstand 
blijven tegengaan of moeten we ons dan gaan richten op andere kansen? 
Hoe richten we onze steun richting onze inwoners en bedrijven in? Gaat het puur om financiële steun? Of gaan 
we werken met (kennis)bonnen? Welke doelgroepen kunnen hiervan gebruik maken? Geven we als gemeente 
inkomenssteun aan mensen die dat nodig hebben, maar kunnen we geen omzetsteun geven aan bedrijven? We 
kijken naar: wat doet het Rijk?, wat doet de provincie?, wat doen de banken? en vervolgens wat is onze 
aanvullende rol? Wat is hierin onze gemeentelijke rol?
We vinden daarbij "helpen verdienen" een beter uitgangspunt dan directe financiële ondersteuning. 

Voorzieningen
Veel voorzieningen stonden al onder druk, de impact van COVID-19 komt voor veel voorzieningen hard aan. 
Kijkend naar alle knelpunten roept dit een paar strategische vragen op:
 Hoe breed houden we (of kunnen we houden) het culturele en sportaanbod in Oss?
 Kunnen we blijvend zorgen voor een hoog voorzieningenniveau in het centrum en ook in onze wijken en 

kernen? 

Zorgvuldige besluitvorming
Op een aantal onderwerpen waren we bezig of wilden we gaan starten met een zorgvuldig participatieproces 
om besluitvorming voor te bereiden, zoals bij het opstellen van een gebiedsvisie voor het buitengebied en bij 
grootschalige energieopwekking. Gelet op de grote gevoeligheid wegen wij zorgvuldig af wanneer en hoe we 
open participatieprocessen vorm kunnen gaan geven. Onder de huidige omstandigheden kan dat niet. 

Toekomstbestendige organisatie en het financieel perspectief
Er was al sprake van een mismatch tussen ambitie en inrichting van de organisatie op diverse domeinen. Ook 
de financiële positie stond al onder druk. De COVID-19 crisis geeft nog meer noodzaak om hier kritisch mee aan 
de slag te gaan. Kijkend naar de risico's in de toekomst vanuit de COVID-19 crisis, is dit het moment om in 
beeld te brengen welke keuzes we kunnen maken om bijvoorbeeld de zorg betaalbaar te houden. Hoe gaan we 
dit doen? En hoe ontwikkelen de andere risico’s zich? 
Ook is het de vraag wat de effecten vanuit de huidige crisis zijn op korte termijn prioriteiten en langere termijn 
prioriteiten, zoals duurzaamheid/ energiebesparing etc. 
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De onzekerheid zit veel meer in de lange termijn effecten van deze crisis. Wat betekent dit voor de zorgkosten, 
de  schuldhulpverlening en bijzondere bijstand? Hoe hard stijgt op termijn het aantal reguliere 
bijstandsuitkeringen nadat de rijksmaatregelen worden afgeschaald? Hoeveel belastinggeld (parkeren, 
toerisme, etc.) zal later of zelfs niet meer binnen komen? Dient er nog meer geld te komen om 
ontmoetingsplekken, verenigingen of cultuurinstellingen overeind te houden? 
De vraag is dus wat betekent de huidige crisis voor onze meerjarenbegroting die al stevig onder druk staat. 
Waar liggen prioriteiten en keuzes? Is het houdbaar om vast te houden aan een norm van de lokale lastendruk 
van € 22,50 onder het landelijke gemiddelde?
 
Het maatregelenpakket
De impact van COVID-19 op de gemeentefinanciën zal groot zijn, maar is lastig te voorspellen. In dit document 
hebben we een eerste overzicht gegeven van belangrijke risico’s en welke noodmaatregelen er al getroffen zijn. 
Er is in 2020 al budget nodig voor noodmaatregelen om de meest getroffen sectoren te ondersteunen via 
allerlei maatregelen op het gebied van bijv. economie, verenigingsleven of zorg. Dit zal grotendeels om 
incidenteel budget gaan en hierover kan de raad en het college heel specifiek besluiten nemen en geld 
reserveren. 
Het totaalpakket aan incidentele noodmaatregelen kunnen we betalen uit de algemene reserve. Het is geen 
ramp wanneer onze algemene reserves tijdelijk onder 10% van de algemene uitkering komt. Reserves zijn 
immers bedoeld om dit soort klappen op te vangen en mogen hiervoor dan ook worden ingezet.  

Fundamentele uitgangspunten
Om te bepalen hoe om te gaan met alle vragen en dilemma's is het van belang vooraf aan aantal 
uitgangspunten te formuleren. Fundamentele uitgangspunten zijn: 
1. Algemeen belang voorop
2. Richtlijnen en uitgangspunten als houvast
3. Kwetsbaren beschermen en ondersteunen
4. Profielversterkend steunen
5. De samenleving heeft voorrang
6. Stabiele partner
7. Mentaal leiderschap

Algemeen belang voorop
Er zijn veel meer vragen dan antwoorden. Er zijn veel meer noden dan middelen om ze op te lossen. Kiezen 
welke wel en welke niet te honoreren moet. Als we het niet expliciet doen, dan doen we het impliciet. De 
keuzen waar het om draait zijn niet technisch maar politiek. Experts leveren input, geen keuzen. Hoe groot de 
noden soms ook zijn, hoe hard de roep om hulp soms ook klinkt, hoezeer we ons ook verbonden voelen met 
bepaalde mensen of groepen, we hebben het algemeen belang voor ogen bij het maken van die keuzen. 
Continuïteit van de samenleving. We hebben beperkt een gezamenlijke visie die houvast biedt. Maar wat we 
wel hebben, gebruiken we hieronder om tot uitgangspunten te komen. Daarmee verwachten we voor de 
samenleving betere besluiten te nemen. En zo veel mogelijk gezamenlijkheid in de keuzen te krijgen.

Richtlijnen en uitgangspunten zijn houvast
Minimale impact op een nieuwe uitbraak, maximale impact op herstel sociaal en economisch leven. Dat is wat 
we willen. Het leidt tot spanningen, tegenstellingen. Wat goed is voor het indammen van het virus, is niet per 
se goed voor herstel van de samenleving op korte termijn. En andersom. Ook hier: kiezen moet. De landelijke 
richtlijnen en de uitwerkingen daarvan zijn onze leidraad. In de eerste plaats naar de geest of de bedoeling. En 
in de tweede plaats naar de letter. Afwegingen vinden daarbinnen plaats. Onze eigen uitgangspunten bieden 
verder houvast bij het maken van die afwegingen en het motiveren er van.
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Kwetsbaren
Het virus maakt geen onderscheid tussen mensen. Iedereen kan het krijgen. De kans om het te krijgen is voor 
kwetsbare groepen groter. En de gevolgen van de crisis op het gebied van inkomen, schulden, gezondheid, 
welzijn zijn zwaarder voor kwetsbare groepen. En creëren wellicht nieuwe kwetsbare groepen. We staan voor 
inclusiviteit. We willen die groepen beschermen en stutten. Dat is waar maar mogelijk gericht op herstel en 
zelf- en samenredzaamheid.

Profielversterkend steunen
We zien Oss als een ondernemende, duurzame, sociale woongemeente. We hebben vier speerpuntsectoren in 
onze economie. Ondersteuningsmaatregelen moeten dit profiel versterken. De COVID-19 crisis zet veel op losse 
schroeven. Repareren en restaureren zijn vaak onze eerste neigingen. Soms is dat ook goed. Maar de huidige 
situatie maakt vernieuwingen ook makkelijker mogelijk. We kiezen voor vernieuwing boven reparatie als het 
ons profiel dient.

Voorrang samenleving
We zijn als gemeente al langer in ontwikkeling naar meer een netwerkorganisatie. Als overheid hebben we 
meerdere rollen. Van een participerende/ netwerkende overheid tot aan een meer presterende en rechtmatige 
overheid. Bij steunmaatregelen kijken we eerst: 
 welke oplossingen komen er vanuit de samenleving zelf? Kunnen we ruimte en ondersteuning bieden aan 

maatschappelijk initiatief? ; vervolgens naar: 
 kunnen we oplossingen samen met anderen in ons netwerk realiseren? ; vervolgens naar: 
 moeten we zelf maatregelen nemen als gemeente? 
Oplossingen in de samenleving zullen we ruim baan bieden of ondersteunen. Ze hebben altijd voorrang op 
presterend optreden van ons als gemeente.

Stabiele partner
Vertrouwen is het midden tussen wantrouwen en goedgelovigheid. Wij gaan uit van vertrouwen. We handelen 
zelf ook vertrouwenwekkend. We hebben een lijn, een verhaal, en vertellen dat ook. We luisteren open.

Mentaal leiderschap
Een crisis leidt tot veel onzekerheden. Tot gemis en verlies. Een crisis wordt nooit opgelost met louter 
steunpakketten. Een crisis vraagt ook om verhalen waarin wordt geduid, perspectief wordt gegeven, troost 
wordt geboden, waarin vragen openblijven als dat moet en duidelijkheid wordt gegeven waar dat kan. Een 
crisis biedt ook kansen voor nieuwe initiatieven en verhoudingen. Die kansen mogen en moeten op het juiste 
moment en op de juiste manier worden benoemd. Juist nu is kansen zien en kansen pakken belangrijk. 
Daarmee worden ook faseovergangen begeleid of geïnitieerd. Mentaal leiderschap is een belangrijke opdracht 
voor ons, bestuurders.

Criteria om handen en voeten te geven aan de keuze om wel of geen ondersteuning te bieden
De problematiek is groter dan wij als gemeente aankunnen. We zullen keuzes moeten maken. We willen zoveel 
mogelijk gebruik maken van regelingen van Rijk en Provincie. Primair staan wij aan de lat voor onze 
beleidstaken. Voor het college zijn de volgende criteria daarbij onderscheidend. Graag horen we uw mening. 

1. We geven inkomenssteun aan mensen die dat nodig hebben, geen omzetsteun aan bedrijven, of sectoren
2. Helpen verdienen is beter dan helpen besparen
3. Op naar werk
4. We investeren in samenleven
5. We investeren in zorgcontinuïteit
6. We zijn en blijven een financieel gezonde organisatie.
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Inkomenssteun wel, omzetsteun niet
We geven inkomenssteun aan mensen die dat nodig hebben. Werknemers, ondernemers, zzp-ers enzovoort. 
Bijstand, bijzondere bijstand en andere gemeentelijke instrumenten zijn daarvoor beschikbaar. Landelijke 
financiële steunregelingen voeren we met voorrang uit. We lobbyen waar mogelijk voor meer regelingen, 
langere termijnen, ruimere voorwaarden. Meer kunnen we niet doen. Het is niet onze rol om individuele 
bedrijven te behoeden van de ondergang. Evenmin kunnen we hele sectoren financieel redden. Hoe vervelend 
we dat ook vinden. Het is de rol van de markt. Het is ook niet betaalbaar.

Verdienen boven besparen
Het weer beter gaan draaien van de economie is vitaal. We hebben met z’n allen de producten en diensten 
nodig. We hebben ook het werk en het inkomen dat er bij hoort nodig. We dragen op een aantal manieren bij 
aan herstel.
We doen dat tijdelijk door bij te dragen aan lastenverlichting voor bedrijven. Denk aan het verlengen van 
betaaltermijnen of het kwijtschelden van bepaalde lasten. Maar dat is niet voldoende. We willen bedrijven 
vooral helpen verdienen. Ruimte voor ondernemerschap. Waar ondernemers anderen meekrijgen, zullen we 
welwillend meewerken aan ook vernieuwende of tijdelijke plannen. Denk verder onder andere aan: onze eigen 
investeringen en uitgaven naar voren halen, koop lokaal acties steunen, kennis verbinden. Maar ook: het 
ondernemingsklimaat versterken. 

Op naar werk
Inkomenssteun in soms nodig, werk is beter. Bijdragen aan werkgelegenheid, maar zeker ook aan scholing en 
aan matching zijn belangrijk. Voor economische stabiliteit en draagkracht voor de gevolgen van de crisis. Voor 
inkomensvoorziening, lager zorggebruik maar zeker ook om zoveel mogelijk mensen weer mee te kunnen laten 
doen.

Samenleven mogelijk maken
Samenleven betekent onder andere kunnen sporten, ontmoeten, cultuur maken en van cultuur genieten. De 
inwoners, verenigingen en culturele ondernemers zorgen daar grotendeels zelf voor. Daar bouwen en 
vertrouwen we op. De gemeente subsidieert van oudsher een belangrijk deel van de sector. De hele sector 
krijgt zware klappen. De rijksmaatregelen lijken maar een klein deel daarvan op te vangen. De crisis gaat 
wellicht leiden tot het stoppen van sommige aanbieders. Misschien kunnen niet alle accommodaties en plannen 
die we er voor hadden behouden blijven. En misschien is het tijd om een aantal vernieuwingen door te voeren. 
Maar we staan samen met aanbieders, vrijwilligers en organisaties garant voor een essentieel niveau van 
maatschappelijke voorzieningen.

Basaal zorg- en welzijnslandschap
Beschikbaarheid van zorg- en welzijnsaanbod is vitaal. We hebben een morele en juridische 
verantwoordelijkheid. We investeren in behoud van diversiteit van zorgaanbieders zodat er voldoende aanbod 
blijft. Reisafstanden, keuzemogelijkheden, voorkeursaanbieders, het kan allemaal minder optimaal zijn. Maar 
beschikbaarheid van zorg- en welzijnsaanbod is noodzakelijk.

Financieel gezonde organisatie
We zijn en blijven een financieel gezonde organisatie.
 We zorgen voor sluitende begrotingen, met uitzondering van de jaren waarin we nog een rijksbijdrage op 

jeugd verwachten
 Voor de gemeentelijke lasten gaan we uit van kostendekkende tarieven voor afvalinzameling en riolering. 

We verhogen de OZB alleen met de inflatiecorrectie
 We doen bij alle steunmaatregelen een check: korte termijn hulp (incident) moet niet leiden tot 

verplichtingen die op termijn niet vol te houden zijn.
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Vormen van maatregelen 
Er zijn diverse manieren om te ondersteunen:
1. Lobby (met regio, Midsize, G40 en VNG) bij provincie en Rijk
2. Regelgeving en procedures aanpassen
3. Vertragen van inning
4. Kwijtschelding
5. Financiële ondersteuning

In een apart hoofdstuk is overzicht opgenomen van genomen maatregelen, waarbij u voorbeelden vindt van 
bovenstaande manieren.
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Programma's
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Programma 1. Zorg en Welzijn

1. Wat is het doel van dit programma?

Het doel van dit programma is beschreven in de programmabegroting. Kern hiervan is dat we graag willen dat 
al onze inwoners actief deelnemen aan de samenleving. Een belangrijke voorwaarde om mee te kunnen doen is 
participatie, en vooral het hebben van werk. Daar zetten we dan ook zoveel als mogelijk op in. Uitgangspunt is 
om aan te sluiten bij de talenten, mogelijkheden en behoeften van inwoners. Aan onze inwoners vragen we om 
hun leven zoveel mogelijk naar eigen vermogen in de hand te nemen. Wanneer het niet vanzelf gaat, bieden 
we ondersteuning, zorg en opvang. Deze ondersteuning is gericht op zoveel mogelijk zelf en samen doen.  
We kijken integraal naar de problematiek van de inwoners, bijvoorbeeld in een combinatie van zorg, werk, 
schuldhulpverlening en armoede-ondersteuning. Meer zelfregie bij de inwoner en aansluiting bij de leefwereld 
vraagt een andere houding en andere manier van werken van professionals. Om te komen tot een integrale 
oplossing voor de inwoner werken we vanuit de disciplines werk en inkomen, welzijn, zorg, veiligheid,  
schuldhulpverlening samen. We werken hierbij intensief samen met externe partijen in het veld. 

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
 Jeugdhulp
 Zorg en ondersteuning in de Wmo
 Transformatie beschermd wonen, maatschappelijke opvang en OGGZ
 Positieve gezondheid en gezondheidsbeleid
 Zorg en veiligheid

3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
De ambities, prioriteiten en uitvoering staan binnen dit programma onder druk. Door beperkte capaciteit staan 
met name de volgende acties uit de programmabegroting onder druk:
 Versterken van de toegang en inzet van de sociale teams (beperking in de uitvoering ervan)
 Uitvoering van WMO door toename van aantal aanvragen. In de uitvoering is ook extra aandacht gewenst 

voor kwaliteitszorg. 
 Analyse van trends en risico’s stijgende vraag WMO voorzieningen
 Verbeterplan complexe maatwerk casuïstiek
 Realisatie Oplosagenda beschermd wonen en maatschappelijke opvang
 Ervaringen en waardering inwoners WMO ondersteuning, onderzoeken en opzetten jaarlijkse panels sociaal 

domein
 Maatschappelijke vraagstukken rondom wonen, welzijn en zorg
 Regionale taak uitvoeringsagenda jeugd. 

Daarnaast zien we de grote kostenstijgingen op het gebied van de ondersteuning vanuit Wmo en jeugdhulp, 
waarbij de betaalbaarheid van deze zorg onder druk staat. Hoe houden we de zorgkosten betaalbaar binnen 
een sluitende begroting?

4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?
Het gemeentelijk domein zorg en welzijn is stevig geraakt door de covid19 pandemie. We zien de volgende 
impact op 4 kernonderdelen:
1. Cliënten van Wmo en jeugdwet zijn afhankelijk van enige vorm van zorg en/of ondersteuning, veelal zijn 

hiermee persoonlijke contacten gemoeid. Dit ligt nu deels stil of heeft andere vormen gekregen. Denk aan 
individuele begeleiding via  beeldbellen en zeer beperkte of geen dagbesteding. Dit heeft een grote impact 
op het dagelijks leven van deze cliënten en hun omgeving, zoals mantelzorgers. 

2. Een groot deel van de Wmo populatie valt in de risicogroep. Ouderen en mensen met ernstige 
gezondheidsproblemen zijn kwetsbaarder bij besmetting.
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3. Het zorgdomein (de witte kolom) kenmerkt zich door een aanzuiging richting intensieve (ziekenhuis/VVT) 
zorg, zowel in personele inzet als in beschikbaarheid van bedden, beschermmiddelen e.d. De (landelijke) 
aandacht ging vooral naar dit deel van de zorg (WLZ en ZVW), ten koste van de gemeentelijke (WMO) 
zorg.

4. Het zorglandschap is versplinterd, 3 financieringsstromen, geen hiërarchie, onvoldoende zicht op 
onderlinge afhankelijkheden en relaties. Dat betekent dat we niet zelf de volledige regie kunnen voeren op 
inzet van mensen en middelen en zeer afhankelijk zijn van afspraken die landelijk worden gemaakt met het 
Zorgkantoor en de VNG.

Effecten korte termijn
De onder 3 en 4 genoemde punten zorgden in eerste instantie voor directe ontregeling. Inmiddels lijkt de 
situatie in de zorg te stabiliseren. Veel zaken worden opgepakt door welzijnsdomein en samenleving. Als 
gemeente hebben we een sturende rol richting onze zorg- en welzijnsaanbieders. We maken afspraken over 
voortzetting van de dienstverlening. We hebben heel snel gehandeld en begin april een betalingsgarantie 
afgegeven (tot juni 2020). Hiermee hebben aanbieders zekerheid en kunnen we ook een beroep doen op hen 
om met alternatieven te komen. We denken actief mee over tijdelijke oplossingen, bijvoorbeeld voor de opvang 
van besmette cliënten.
De samenwerking tussen zorgaanbieders verloopt beter, iets om te behouden (o.a. door snel en helder te 
communiceren en te verbinden). Oss kenmerkt zich door een goed lokaal netwerk, de sterke samenwerking 
tussen zorg en onderwijs is daar een mooi voorbeeld van.
De pandemie heeft ook effect op de wachtlijsten bij de sociale teams en de opgelopen werkvoorraad bij onze 
uitvoering Wmo. Beide nemen af, waardoor achterstanden ingehaald worden. Deze situatie kan van tijdelijke 
aard zijn omdat we een flinke toename verwachten als de maatregelen verder versoepelen.
Nu de grootste acute problemen achter de rug (lijken te) zijn dient gekeken te worden wat het aanhouden van 
de crisis voor effecten teweeg brengt. Denk aan intensievere en langdurige inzet van mantelzorgers, psychische 
problemen bij kwetsbare doelgroepen, niet beschikbaar zijn van collectieve zorg en ondersteuning. Samen met 
onze partners bekijken we wat er aan nazorg nodig is.

Bij inwoners en bestuurders leven vragen over COVID-19 in relatie tot omgeving, Q-koorts en luchtkwaliteit. In 
het maatschappelijk debat worden bovendien publicaties van onderzoeken aangehaald op een manier die een 
oorzakelijk verband veronderstelt tussen omgevingsfactoren en de mate waarin COVID-19 voorkomt.  
De minister van LNV heeft het RIVM formeel gevraag om een voorstel op te stellen voor een onderzoek naar de 
relatie tussen luchtkwaliteit, veehouderij en COVID-19. 
Het overleg tussen de Brabantse GGD-en met het RIVM en het Kennisplatform Veehouderij en humane 
gezondheid is inmiddels opgestart. We volgen de ontwikkelen en wachten de resultaten van het onderzoek af. 

Effecten lange termijn
Er is op dit moment onvoldoende duiding te geven aan de effecten van de crisis in het zorglandschap. De vraag 
is of we “teruggaan naar normaal” of dat er “een nieuw normaal” zal ontstaan. Dit hangt voor een groot deel af 
van de duur van de “intelligente lockdown”.
Onze ambities om de transformatie in het sociaal domein verder vorm te geven blijven overeind. Inhoudelijk 
willen we geen andere richting inslaan. Wel kunnen we deze crisis gebruiken als vliegwiel om een aantal 
ambities sneller waar te maken.
Dat betekent wat betreft de prioriteiten van dit programma dat we in de kern en opdrachten niets veranderen. 
Dit gaat immers om transformatie, lokale focus in lokale Wmo/jeugdhulp agenda’s, versterken voorliggend veld, 
herijken opdracht ONS welzijn, wijkscans, laagdrempelig ontmoeten, versterken toegang, versterken collectief 
aanbod, mantelzorgondersteuning. Het gaat eerder om de manier waarop we dit doen en het maken van 
andere keuzes in sturing en regie.

Waar we op in willen zetten:
1. De verwachtte ‘ zorggolf’; met zekerheid kunnen we stellen dat er een “zorggolf” te verwachten is, door 

uitstel van zorg en ondersteuning, nazorg, de effecten van lock-down. Hiervoor moeten we intern en met 
onze partners voorbereidingen treffen.
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2. De kracht uit de samenleving consolideren; behouden, stimuleren en nog beter ondersteunen. Onze 
ambitie voor een transitie van zorg en ondersteuning van professionals naar samenleving krijgt meer 
voedingsbodem. Er zijn veel burgerinitiatieven, mensen helpen elkaar en vinden hierin nieuwe manieren. 
En mensen vinden het normaal om elkaar op deze manier te helpen. Onze grote uitdaging is om het 
spontaan ontstane actieve burgerschap vast te houden. We gaan hierover in gesprek met Ons Welzijn en 
zorgcorporaties.

3. Substitutie versterken; mensen en middelen anders inzetten. Meer welzijn minder zorg. De crisis biedt 
kansen om scherpere keuzes te maken en afspraken met onze welzijn- en zorgaanbieders te herijken. 
Denk aan laagdrempelig ontmoeten in buurten en wijken tegenover dagbesteding. Voor de zwaardere 
doelgroep is professionele dagbesteding een noodzaak. Maar er zijn groepen die met lichtere daginvulling 
in de wijk of buurt geholpen zijn.
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Programma 2. Werk, inkomen en onderwijs

1. Wat is het doel van dit programma?

Dit programma is erop gericht dat mensen zoveel mogelijk mee doen in de samenleving. Een belangrijke 
voorwaarde om mee te kunnen doen is participatie, en vooral het hebben van werk. Het hebben van werk zorgt 
veelal voor een betere inkomenssituatie. Daar zetten we dan ook zoveel als mogelijk op in. Uitgangspunt is om 
aan te sluiten bij de talenten, mogelijkheden en behoeften van inwoners. Aan onze inwoners vragen we om hun 
leven zoveel mogelijk naar eigen vermogen in de hand te nemen. Wanneer het niet vanzelf gaat, bieden we 
ondersteuning. We kijken integraal naar de problematiek van de inwoners, bijvoorbeeld in een combinatie van 
zorg, werk, schuldhulpverlening en armoede-ondersteuning.  
Onze inzet rond onderwijs is gericht het bestrijden van achterstanden, de goede aansluiting op eventuele zorg 
daaromheen en (uiteindelijk) het behalen van een startkwalificatie.

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
Wij werken in dit programma op vier thema’s: 

 participatie (werk en inkomen)
 (regionale) arbeidsmarkt 
 armoede en schulden 
 onderwijs en onderwijshuisvesting.

Op alle thema’s hebben we de beleidsvoornemens 2020 opgepakt en de dienstverlening aan onze
inwoners ingezet conform onze plannen.

3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
Het algemene beeld van het programma is dat prioriteiten uit de programmabegroting gerealiseerd worden. 
Wel worden er knelpunten geconstateerd op het gebied van capaciteit voor beleidsontwikkeling en invoering 
van nieuwe werkwijzen na experimenten/ pilots. In de uitvoering is extra inzet voor kwaliteitszorg en 
applicatiebeheer (sociaal domein breed: Werk & inkomen én Zorg) van belang. Het capaciteitsvraagstuk in de 
uitvoering wordt deels opgevangen met tijdelijke middelen.
Voor onderwijshuisvesting, een wettelijke taak, staan diverse ontwikkelingsprojecten op stapel waar voor nog 
geen middelen beschikbaar zijn.

4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?
De COVID-19 maatregelen hebben op diverse vlakken invloed. Beleidsontwikkeling gaat op alle thema’s door, 
via mail en digitale vergaderingen; voor een deel vertraagt het omdat niet alles met digitale ontmoetingen kan. 
Soms ook omdat partners prioriteit leggen bij gewijzigde inzet vanwege COVID-19.
De dienstverlening aan inwoners is gewijzigd door de anderhalve-meter- samenleving. De
contacten, gesprekken en intakes vinden zoveel mogelijk telefonisch of in facetime plaats. Soms
zijn er nog huisbezoeken, met daarbij toepassing van de protocollen.
Vanwege COVID-19 hebben we op twee punten nadrukkelijk ingezet:
 Uitvoering TOZO voor ondernemers die in de problemen komen.
 Onderwijs en opvang voor cruciale beroepen en voor gezinnen in kwetsbare situaties

Bijstand
De verwachten een groei van de bijstand, in eerste instantie  door instroom vooral van jongeren, flexwerkers 
en ZZP (mensen met geen tot weinig recht op WW). Afhankelijk van de snelheid van herstel van 
werkgelegenheid komt de uitstroom naar werk weer op gang.
Financieel is er risico op twee niveaus:
 grote toestroom naar bijstand vraagt meer inzet in de uitvoering van W&I. 
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 het BUIGbudget (voor uitkeringen en loonkostensubsidie) is ontoereikend want wordt toegekend op basis 
van T-2.

Inburgering 
De inburgeringsactiviteiten liggen stil. Enerzijds zijn trajecten voor inburgering en taal gestopt. De herstart zal 
niet in een keer opgepakt kunnen worden. Anderzijds komen er geen verwijzingen vanuit het COA; daar 
ontstaat dus ook achterstand m.b.t. inburgering. 
(Regionale) arbeidsmarkt
De werkgelegenheid in onze regio daalt als gevolg van COVID-19. We verwachten veel mensen zonder werk, 
waarvoor betere mogelijkheden zijn in andere sectoren.
In de regionale arbeidsmarkt zetten we allerlei zaken in gang gericht op loopbaan oriëntatie 
(om)scholingsmogelijkheden van mensen die werk zoeken of van werk naar werk willen gaan.

Landelijk is de visie dat we de kansen moeten zien om de arbeidsmarkt te vernieuwen in het verlengde van al 
uitgebracht rapporten (commissie Borstlap, WRR). Dat gaat dan bijvoorbeeld om het grote aantal flexwerkers 
en ZZP en hun (kwetsbare) positie. Kunnen we vanuit de huidige ondersteuning die we de ondernemers/ZZPers 
nu bieden, toewerken naar een positieverbetering door te gaan werken in een andere organisatie?  Hierbij zijn 
ook de arbeidsmigranten als bijzondere groep op de arbeidsmarkt een aandachtsgroep. Ze zijn nodig voor veel 
productieprocessen en hebben een kwetsbare positie (niet alleen in deze COVID-19 situatie). Er spelen daarbij 
diverse integrale vraagstukken.

Jongeren
Jongeren hebben aandacht/aanpak nodig. Daarbij zijn diverse mogelijkheden. De jongeren in de bijstand zullen 
weer zo snel mogelijk naar werk moeten instromen. Een deel van deze jongeren heeft geen startkwalificatie 
(als gevolg van groenpluk, krappe arbeidsmarkt). Zij kunnen wellicht terug naar het onderwijs worden geleid. 
Daarbij hebben we specifiek aandacht voor de kwetsbare groep jongeren vanuit voortgezet speciaal- en 
praktijkonderwijs (pro/vso).
Jongeren die als gevolg van COVID-19 hun MBO-opleiding niet hebben kunnen afmaken, door het wegvallen 
van stages of werkplekken (BBL), zullen alsnog die kans moeten krijgen. Verwachting is dat dit vraagt om meer 
stageplekken en werkplekken bij werkgevers. 
Hiervoor worden plannen gemaakt vanuit het arbeidsmarktprogramma, onze afdeling W&I sluit daarbij aan.

IBN
De situatie van IBN is kwetsbaar; de productie is sterk verminderd (er is hoog ziekteverzuim, mensen kunnen 
niet werken vanwege 1,5 meter, detacheringen zijn gestopt), de orderportefeuille is afgenomen. IBN heeft 
daarom omzetverlies. Zij kunnen geen gebruik maken van NOW-regeling.
Vooralsnog teren zij in op hun financiële buffers. Mogelijk is in een latere fase ondersteuning vanuit de 
gemeenten nodig.

Armoede en schuldhulpverlening 
We verwachten een groter beroep op onze armoedevoorzieningen en de bijzondere bijstand. We willen ook 
graag een goed bereik van mensen die het nodig hebben. Het budget Bijzondere Bijstand staat erg onder druk 
(3O-ontwikkeling in marap I). Ook het aantal mensen met problematische schulden kan groeien. In de periode 
van COVID-19 hebben we diverse belastingen voor inwoners en bedrijven opgeschort. Het biedt de 
mogelijkheid om te kijken naar de gemeente als schuldeiser (in het kader van schuldhulpverlening).
Het beroep op de regeling voor armoede en schulden is enorm gestegen afgelopen jaar tijdens economisch 
hoogtij. Hoe zal dit zich ontwikkelen in een recessie?
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Verwachting na COVID-19
We kunnen nog heel slecht inschatten wat er gaat gebeuren. Hoe diep wordt de economische crisis en hoe 
werkt dat door in de arbeidspositie en financiële situatie van onze inwoners?
Uitgangspunt is om de genomen maatregelen en aangepaste werkwijzen te evalueren en zoveel mogelijk goede 
oplossingen door te voeren in de reguliere werkzaamheden. We verwachten een toename van vraag om 
ondersteuning, terwijl de financiële mogelijkheden van de gemeente beperkt zijn. Mogelijk moeten we hierin 
dus keuzes maken.

Onderwijs en Kinderopvang
Door het sluiten van de scholen, weliswaar met noodopvang voor vitale beroepen en kwetsbare gezinnen, 
verwachten we leerachterstanden bij kinderen en jongeren. In overleg met het onderwijs gaan we kijken hoe 
we hierop acties ter verbetering (inhaalslag) kunnen maken. Daarvoor zullen we ons 
Onderwijsachterstandenbeleid herijken of bijstellen.
De invoering van de nieuwe aanpak Voor- en Vroegschoolse Educatie (VVE) en nieuwe financiering van de 
peuteropvang, die was beoogd voor augustus 2020, zal worden uitgesteld naar begin 2021. Op dit moment is 
er geen ruimte voor goede implementatie van werkprocessen en communicatie met ouder hierover.
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Programma 3. Ontmoeten, sport en cultuur

1. Wat is het doel van dit programma?

Het doel van dit programma is beschreven in de programmabegroting. Als gemeentelijke overheid zijn we er 
voor om deze gemeenschapszin mede mogelijk te maken en te faciliteren. Dat doen we door het ontwikkelen 
en in stand houden van voorzieningen en door de toegankelijkheid zo breed mogelijk te waarborgen. Daardoor 
ontstaan gemeenschappen, waarin mensen zich kunnen ontplooien.

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
 Realisatie nieuw zwembad: De gemeenteraad heeft zich inmiddels uitgesproken voor de realisatie van een 

nieuw zwembad op de hoek van de Osseweg-N329. Op dit moment wordt, in samenspraak met het huidige  
Golfbadbestuur, gewerkt aan het opstellen van kaders voor het bouwproces, de financieringsvorm, de 
aanbesteding en de exploitatie van het nieuwe zwembad. Rond de zomer hebben we hierover duidelijkheid 
en kunnen hierover voorstellen richting gemeenteraad.

 Sportakkoord:  Na de vaststelling van het Osse Sportakkoord in oktober zijn we aan de slag gegaan met de 
uitvoering daarvan. Er is een stimuleringsregeling in het leven geroepen voor initiatieven die de 
doelstellingen van het sportakkoord versterken. Voor onze eigen organisatie ligt de nadruk op het 
ontwikkelen van een visie op vitale verenigingen.

 Voldoende mogelijkheden voor laagdrempelig ontmoeten op buurt en wijkniveau:  De behoefte aan 
gemeenschapsvoorzieningen verandert, hoe gaan we hier mee om? We ontgroenen en vergrijzen, de 
samenleving individualiseert, de kwaliteitseisen die we stellen aan gebouwen nemen toe, er zijn grote 
verschillen in eigendom/beheer/gebruik van voorzieningen, de betaalbaarheid/exploitatie staat onder druk, 
de capaciteit van de organisatie is beperkt. Decentralisaties sociaal domein versterken behoefte aan nieuwe 
manier van ontmoeten. In 2020 vindt het onderzoek naar laagdrempelig ontmoeten plaats en gaan we 
hierover in gesprek met de gemeenteraad.

 Verduurzaming maatschappelijk vastgoed: op welke wijze kunnen de duurzaamheidsambities van de 
gemeente Oss op een verantwoorde wijze vertaald worden naar onze maatschappelijk vastgoedportefeuille. 
Er zullen keuzes gemaakt moeten worden in strategie en prioritering bij de uitwerking in concrete 
maatregelen.

 Projectenkalender staat onder druk: Er is een mismatch tussen ambitie, ambtelijke bezetting en financiën. 
De projectenkalender waaraan we werken bestaat uit NOK, MFA Noord-West, wijkcentrum Ruwaard (in 
uitvoering), ’t Slotje in Herpen, het Raadhuis in Ravenstein (in uitvoering) en een nieuw Vidi Reo voor 
Ravenstein. 

 Culturele instellingen in transitie: Hoe houden we het brede culturele aanbod van de gemeente Oss in 
stand? Bijna alle Osse professionele cultuurinstellingen zijn in transitie. De achtergrond verschilt per 
instelling. De Groene Engel is nog niet in stabiel vaarwater. We zijn bezig om de horeca (deels) af te stoten 
en het bestuur maakt momenteel een businessplan dat genoeg vertrouwen moet geven voor de 
gemeenteraad om te investeren. Het gebouw van de Lievekamp is toe aan een ingrijpende renovatie en 
voert hiertoe een positioneringsonderzoek uit. Het is nog maar zeer de vraag of het financieel mogelijk is 
om uiterlijk in 2022 een financieel besluit te nemen over de toekomst van het theater. Het Museum en de 
Muzelinck zijn relatief kleine organisaties met een krappe begroting. Bij Muzelinck leidt dit tot de vraag wat 
de rol in de toekomst is en waar de toegevoegde waarde ligt. De Bibliotheek en het Stadsarchief bereiden 
zich voor op de gang naar het UIThuis.
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3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
Binnen dit programma zijn er grote knelpunten. We zien een groot verschil tussen de ambities/ wensen binnen 
het programma en de beschikbare capaciteit. Zowel spanning op voldoende beleidscapaciteit als voldoende 
capaciteit voor vastgoed. Voor een aantal grote projecten is specifieke kennis nodig die op dit moment 
ontbreekt. Het gaat daarbij om de projecten: Golfbad (specifieke kennis nodig), gebouw van theater De 
Lievekamp, Maasbelevingscentrum en verduurzaming gemeentelijk vastgoed.  Voor een aantal van deze 
projecten is ook nog geen geld opgenomen in de begroting. 
Daarnaast is er geen capaciteit en/of geld voor: 
- Samenwerking Koppelinck – Oude klooster
- Ontmoeten in Macharen
- Ondersteunen plan Onder d’n Plag
- Ontmoeten Oss Zuid\Scouting
- Fusie VIP en Herpinia op sportpark Wilgendaal
- Clubaccommodatie AVOss’78
- Capaciteitsprobleem Margriet
- Onderzoek sporthal Hoge Graaf
- Aanpassen subsidiestelsel
- Doorontwikkeling Muzelinck
- Afronden en uitvoeringsagenda cultuurnota
- Doorontwikkelen cultuurtafel
- Buurtsport

Kijkend naar alle knelpunten roept dit paar strategische vragen op:
- Hoe breed houden we het culturele en sportaanbod in Oss?
- Houden we mogelijkheden voor inwoners in stand of houden we het bestaande aanbod in stand?
- Kunnen we blijvend grote investeringen doen in het centrum en ook in onze wijken en kernen? 
- Kunnen we onze duurzaamheidsambities (financieel) verantwoord realiseren?

4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?

Zwembad 
De huidige COVID-19 crisis heeft vooralsnog geen rechtstreekse gevolgen voor het proces rondom de realisatie 
van een nieuw zwembad. Hierbij gaan we er vanuit dat de wereld in grote lijnen weer wordt zoals deze was. 
Het proces tot de uiteindelijke realisatie van het nieuwe zwembad zal nog wel enige jaren vergen. Mocht het 
zijn dat er, als gevolg van de COVID-19 crisis, blijvende wijzigingen komen in de manier waarop we in 
Nederland onze vrije tijd doorbrengen, dan is dit mogelijk wel van invloed op het proces en de realisatie van 
een nieuw zwembad.

Sportakkoord
De COVID-19 crisis zorgt voor veel onrust bij aanbieders van sport. Niet alleen de vrijwilligersorganisaties, 
maar ook de professionele sportaanbieders, weten op dit moment niet hoe de toekomst eruit ziet. Ten eerste is 
nog niet duidelijk hoe lang beperkende maatregelen gelden. Ten tweede kan het zo zijn dat er blijvende 
wijzigingen komen in de manier waarop we in Nederland sport bedrijven. En ten derde kan het zijn dat 
professionele sportaanbieders als gevolg van de crisis verdwijnen en anderen weer verschijnen. Deze 
elementen zijn van invloed op de uitvoering van ons Osse Sportakkoord. Het kan zijn dat als gevolg van deze 
crisis het hele Osse ‘sportlandschap’ verandert en/of dat we als gemeente hierin een andere rol moeten/kunnen 
pakken. Op dit moment is nog onvoldoende inzicht te verkrijgen in de gevolgen op lange termijn. Dit geldt ook 
voor de mogelijke gevolgen/consequenties voor de uitvoering van bepaalde onderdelen ons Sportakkoord. De 
COVID-19 crisis maakt wel duidelijk dat veel sportverenigingen kwetsbaar zijn. Mogelijk dat dit de urgentie van 
vitale verenigingen meer zichtbaar maakt. 
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Onderhoud sportaccommodaties 
Als gevolg van het stopleggen van sporten in competitieverband hebben we, in samenspraak met de 
sportverenigingen, het onderhoud aan de gemeentelijke sportaccommodaties aangepast. Dit betekent in de 
meeste gevallen dat het onderhoud naar voren is gehaald. Het onderhoud van onze gemeentelijke 
sportaccommodaties is jaarlijks onderwerp van gesprek en discussie tussen gebruikers en de gemeentelijke 
organisatie. Misschien dat deze crisis een kans is om het onderhoud op een andere manier te gaan organiseren, 
zodat er in de toekomst minder frictie ervaren wordt.

Ontmoeten 
Wijk- en dorpshuizen hebben hun activiteiten moeten staken. Voor sommige mensen valt hierdoor het sociale 
anker weg. Dit geldt met name voor ouderen. Jongeren lijken zich redelijk goed en soms uiterst creatief te 
redden. Voor wijk- en dorpshuizen vallen opbrengsten weg van verhuur, de opbrengsten van horeca en grote 
activiteiten in wat normaal het hoogseizoen is weg. Vaste lasten blijven juist doorlopen. In een tijd dat een 
sluitende exploitatie lastig te bewerkstelligen is, en er weinig financiële reserves zijn, is dit een ernstige 
situatie.

Cultuur 
Voor veel culturele amateurverenigingen lijken de gevolgen van de crisis vooralsnog mee te vallen. De lokale 
professionele cultuurinstellingen worden nog maar matig ondersteund via de noodpakketten van hogere 
overheden. We moeten er rekening mee houden dat een groot beroep op gemeenten zal worden gedaan om de 
lokale instellingen overeind te houden. Bij de Bibliotheek en Stadsarchief verwachten we geen grote problemen. 
Ons theater heeft behoorlijke reserves maar die komen onder druk te staan wanneer de crisis aanhoudt. Zeker 
als de NOW-regeling niet verlengd wordt. Met name bij Muzelinck, het Museum en de Groene Engel wordt het 
spannend of zij zonder aanvullende overheidssteun deze crisis kunnen overleven. De versoepeling van 
maatregelen door het Rijk zijn een lichtpuntje, maar leiden in de culturele sector zeker niet tot exploitaties die 
kostendekkend zijn, laat staan winstgevend. Groot risico blijft daarbij dat het lokale cultuuraanbod  weinig 
steun hoeft te verwachten van het Rijk.  Complexe situatie waarin sommige bedrijven al wankel waren en 
anderen gezond. Wie steun je dan als gemeente? Hoe behouden we een breed cultureel aanbod voor onze 
gemeente? 

Evenementen
Alle evenementen in onze gemeente zijn verboden tot op zijn minst 1 september 2020. Daarmee wordt de 
evenementensector zwaar getroffen door deze crisis. Nu alle evenementen zijn afgelast, wordt nog meer 
duidelijk voor hoeveel verbinding, gemeenschapszin, maar ook plezier en ontspanning evenementen zorgen in 
het leven van vele mensen. Zolang er geen effectief vaccin is tegen COVID-19, is de toekomst van veel 
evenementen erg ongewis. Ook allerlei toeleverende organisaties staan hierdoor onder druk. We zullen goed 
moeten kijken welke evenementen gewoon een jaar kunnen overslaan, om volgend jaar de zaken opnieuw in 
ogenschouw te kunnen nemen en welke evenementen we moeten steunen, opdat ze sowieso aan volgend 
seizoen kunnen denken. 

Behoefte komende periode
We hebben, met het inrichten van een loket voor vrijwilligersorganisaties, een verzamelpunt waar alle vragen 
voor deze organisaties worden gebundeld. Ook sportverenigingen en gebruikers van onze accommodaties 
maken gebruik van dit verzamelpunt. Stappen die we zetten, moeten centraal genomen worden en we moeten 
er voor waken dat organisaties en/of verenigingen zich door ons benadeeld voelen, wat zorgt voor (onnodige) 
onrust. Ten aanzien van sport en ontmoeten geldt dat we, vanuit de door ons geformuleerde kaders, wekelijks 
moeten monitoren en updaten. Dat vraagt regie en een heldere (communicatie)lijn. Wat de consequenties voor 
de middellange en lange termijn zijn is op dit moment onduidelijk. 

Op het gebied van ontmoeten zal fors geïnvesteerd moeten worden in de afdeling vastgoed. Dit is noodzakelijk 
om de projectenkalender (zij het waarschijnlijk vertraagd) te kunnen realiseren. Knelpunt hierbij zullen 
beperkte financiële middelen zijn, zodat we keuzes moeten maken in prioritering. 
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We zullen de vinger aan de pols moeten houden bij de wijk- en dorpshuizen. Dit zijn de centrale plekken voor 
ontmoeten in een wijk en een basis voor kwetsbare groepen. Maatwerk is hier nodig. 
Op het gebied van cultuur draait het de komende periode om lobby richting Rijk. We kunnen dit bijvoorbeeld als 
regio of M7-gemeenten oppakken zodat we de lobbykracht van het cultureel sterke ’s-Hertogenbosch en de B5 
kunnen gebruiken. Vervolgens brengen we in kaart wat de crisis écht (heeft) betekent voor de Osse 
cultuurinstellingen. Waarschijnlijk is (eenmalige) ondersteuning via een lokaal noodfonds noodzakelijk. 

We hebben een aantal specifieke ondersteuningsmaatregelen genomen ter ondersteuning. We creëren de 
mogelijkheid voor instellingen en verenigingen, die een geldlening hebben bij de gemeente, om dit jaar geen 
rente en aflossing te betalen. Dit onder voorwaarden dat de looptijd van de lening met één jaar verlengd wordt. 
Daarnaast wordt de landelijke maatregelen voor compensatie van huren sportaccommodaties op dit moment 
lokaal  uitgewerkt. 
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Programma 4. Dynamisch stadscentrum

1. Wat is het doel van dit programma?

Het doel van dit programma is beschreven in de programmabegroting. Kern hiervan is het versterken van de 
ontmoetingsfunctie van het centrum voor onze inwoners centraal. Dat willen we bereiken door in te zetten op 
een ruimtelijk compact(er) centrum, met een meer gevarieerd aanbod (naast winkels en horeca ook cultuur en 
wonen) in een eigen authentieke sfeer. We zetten in op een ontwikkelingsstrategie om nieuwe functies toe te 
voegen, meer wonen, aandacht voor verduurzaming met groen. Daarvoor hebben we een investeringsfonds
gevormd, de Reserve Investeringsfonds Stadshart Oss. In onze aanpak werken we samen met de 
centrumondernemers en vastgoedeigenaren. De Koers Stadshart Oss vormt de basis. 

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
 Realisatie Wal Kwartier met het UIThuis: De uitwerking van de samenwerkingsovereenkomst met Van 

Wanrooij ligt op koers. Bestemmingsplan en een voorstel voor de inrichting openbare ruimte worden nu 
opgepakt, evenals de verdere uitwerking van het ontwerp. De kwartiermaker UIThuis voert zijn gesprekken 
en brengt rond de zomer zijn eerste verslag uit. De bouwsector is op dit moment nog slechts beperkt 
geraakt door de Covid19-crisis. Relatie met TBL-terrein is een onderwerp dat aandacht behoeft; hoe willen 
we hier met TBL invulling aan geven, wat is daarvoor van de gemeente nodig?

 'De huiskamer van Oss': Ontmoeting, beleving en compacte stad: Het is stil in het centrum van Oss, 
evenementen zijn vooralsnog afgelast, horeca en terrassen zijn dicht en de landelijke trend is dat 
consumenten beperkt geld uitgeven. Het Osse centrum voelt niet aan als een huiskamer. Onzeker is hoe 
lang de huidige beperkende maatregelen nog worden gehandhaafd en hoe snel consumenten daarna weer 
de gang naar het centrum vinden en er hun bestedingen doen.  Ondernemers en hun brancheverenigingen 
bereiden zich voor op de ‘1,5 meter economie’; de voorstellen hiervoor bespreken de verenigingen met het 
ministerie van EZK, maar worden nog niet gedeeld met de gemeente. Ook individuele ondernemers doen 
aanpassingen of bedenken oplossingen, die ze soms aan ons voorleggen ter toetsing. Of de 1,5 meter 
economie ook invloed heeft op het gebruik en de inrichting van de openbare ruimte in het centrum, is een 
vraag die nu opkomt. 
De huiskamerfunctie van het centrum staat voor ons niet ter discussie, wel de omvang. Hoe kunnen we tot 
een duurzame omvang komen met een duurzame invulling? 

 Transitieopgave en leegstand: Leegstand is een taai 'multi-partijen-probleem'; enerzijds is het vooral aan 
de vastgoedeigenaar is om te zorgen voor huurders voor de leegstaande panden. Anderzijds zien wij ook 
dat leegstand de  sfeer en aantrekkelijkheid van het stadscentrum aantasten. Hoe om te gaan met de 
leegstand, vraagt om een gezamenlijke inspanning van in ieder geval ondernemers, eigenaren en 
gemeente. De gemeente zorgt in ieder geval voor een goede ruimtelijke structuur, een goede 
bereikbaarheid en een aantrekkelijke inrichting van de (openbare) ruimte. We zijn gestart met een project 
om de vastgoedeigenaren beter te leren kennen; wie zijn zij, welke opvattingen hebben zij op het Osse 
centrum en hun eigen bezit daarbinnen, wat kunnen zij bijdragen aan een compact centrum? Dit in een 
periode waarin eigenaren en huurders /ondernemers zoeken naar oplossingen om de covid19-crisis door te 
komen.
Kunnen we leegstand tegengaan of moeten we ons neerleggen bij deze maatschappelijke ontwikkeling en 
kijken welke kansen dit biedt? 

3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
Algemene beeld is dat de voortgang van de prioriteiten op schema ligt. Extra aandacht gaat uit naar de 
transitieopgave en leegstand. In de gemeenteraad is het investeringsprogramma gewijzigd vastgesteld. 
In de begroting stond plan om te komen tot een ontwikkelopgave voor het centrum (in samenspraak met 
eigenaren, huidige en toekomstige huurders en gebruikers van het centrum). Voor deze ontwikkelopgave zijn 
nog geen gelden gereserveerd (= beleidsmatige keuze binnen de BBC cyclus). 



21

4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?
Het is duidelijk dat de economie hard, diep en breed geraakt wordt. Horeca, detailhandel en vrijetijdseconomie 
en de contactberoepen (waar onder kappers ) behoren tot de sectoren die het zwaarst worden getroffen. Deze 
sectoren zijn volop aanwezig in het stadscentrum. De vraag is welke financiële buffer zij hebben of in staat zijn 
om extra kredietruimte aan te trekken (bij financiers, leveranciers en vastgoedeigenaren). Waarschijnlijk zullen 
niet alle ondernemers in het centrum deze crisis goed doorkomen.
Noodlijdende ondernemers hebben in dit stadium geen behoefte meer aan begrip, ‘want daarmee overleven we 
niet’. Zij hebben behoefte aan lucht, aan handelen, aan een gebaar. De verwachting is dat hier de komende 
periode spanning op komt; van de gemeente wordt verwacht om mee te denken over de uitwerking van de 1,5 
meter economie, zonder dat daar landelijk al ruimte of richtlijnen  voor zijn. Ook komt de vraag op hoe de 
openbare ruimte kan functioneren, terwijl bezoekers aan het centrum op 1,5 meter afstand van elkaar kunnen 
blijven.

Behoefte komende periode
De duur van de maatregelen zal bepalen hoe diep de crises wordt. Wanneer het een maand of drie
duurt, dan lijken er nog wel maatwerkoplossingen mogelijk te zijn tussen vastgoedeigenaren,
ondernemers, leveranciers en banken.
 Hoe geven ondernemers en gemeente invulling aan de 1,5 meter economie? Ondernemers kijken dan 

vooral naar hun eigen bedrijfsvoering, hoe zij hun zaak kunnen inrichten. De  gemeente zal naar het 
functioneren van de openbare ruimte kijken;

 Op het moment dat de maatregelen worden ingetrokken, is een campagne om mensen naar de stad te 
trekken wenselijk. Denk daarbij ook aan een aantal weken gratis parkeren, evenementen, acties en 
promoties (samenspel van CMO, ondernemers en gemeente); 

 Een transitiecoach die stimuleert dat ondernemers buiten het centrum verplaatsen naar de pit en de schil 
van ons centrum, is een breed gehoorde wens van ondernemers. Deze coach beschikt bij voorkeur ook 
over financiële stimuleringsregelingen;

 Promotie en profilering van het stadshart zou een verdieping mogen hebben, gericht op de motieven en 
behoeften van potentiële en huidige bezoekers en in de vorm die aansluit bij de manier waarop deze 
bezoekers informatie tot zich nemen (voortbouwen op de uitkomsten van het project Sociale Meerwaarde). 
Ook het gedeeld eigenaarschap van deze promotie en profilering is een belangrijk aandachtspunt; alle 
partijen in het centrum hebben hier een eigen verantwoordelijkheid.

 Het blijft lastig om meer nieuwe en vernieuwende functies te vinden voor het stadshart. ‘Volop Oss’ 
geeft een aanzet.

 Er zijn kansen en risico’s. Door de ‘koop lokaal’-campagne krijgen inwoners meer 
verantwoordelijkheidsgevoel voor het centrum, hoe kunnen we dat vasthouden?

Daarnaast zijn de maatregelen genoemd bij ‘programma economie’ ook van toepassing op het
stadscentrum:
1. Flexibiliteit in regelgeving, procedures, ruimtelijke ordening - We zullen de komende periode 

ontdekken hoe we de 1,5 meter economie vorm kunnen geven. Dit betekent dat we  met name moeten 
voorzien in regelruimte. Kunnen we nieuwe businessmodellen mogelijk maken (zoals drive-inns). Kunnen 
we terrassen verruimen met het behoud van hetzelfde aantal zitplaatsen vanwege de 1,5 meter regels?

2. Noodmaatregelen - De korte termijn ondersteuning en verlichting wordt vooral geboden door het 
kabinet, de provincie, de banken, de leveranciers en vastgoedeigenaren. We kunnen daarnaast 
noodmaatregelen uitwerken waarmee we de zwaarst getroffen sectoren / ondernemers ondersteunen. 
Richten we ons op financiële steun? Of gaan we werken met (kennis)vouchers? Welke doelgroepen kunnen 
hiervan gebruik maken? Geven we als gemeente inkomenssteun aan mensen die dat nodig hebben, maar 
kunnen we geen omzetsteun geven aan bedrijven? Wat is hierin onze gemeentelijke rol? Aan deze 
noodmaatregelen zitten eenmalige kosten, die afhankelijk van te kiezen vorm sterk kan oplopen. Daarom 
van belang om deze integraal af te wegen. 



22

3. Kwijtscheldingsbeleid - We kunnen kijken naar zaken als precariobelasting, toeristenbelasting, betaald 
parkeren. Ondertussen hebben we besloten om voor de duur van een half jaar (1 maart - 1 september) 
geen precariobelasting te heffen voor terrassen en uitstallingen. 

4. Integrale samenwerking - Er zijn ontzettend veel partijen bezig met het ondersteunen van 
ondernemers. De lokale, regionale en landelijke loketten zijn talrijk. De wens is om geen  nieuwe vehikels 
te bedenken maar de bestaande organisaties beter te laten samenwerken. Denk hierbij aan partijen als de 
Kracht van Oss, de Kracht van New Business, Starterssucces Oss – Bernheze, ZZP-boost, 
Ondernemerslift+, de bedrijfsverenigingen OIK / TIBO en 3O, etc. Iedereen kan bijdragen aan een stukje 
van het totale aanbod aan ondersteuningsmaatregelen.  Daarnaast dient ook de interne samenwerking 
goed te verlopen. Tussen oa. Economie, RO, VTH en Team Veiligheid. Maar ook met bijv. de afdelingen die 
betrokken zijn bij werk & inkomen, schuldhulpverlening etc.
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Programma 5. Zuinig op ons klimaat

1. Wat is het doel van dit programma?

Het doel van dit programma is beschreven in de programmabegroting. We willen het evenwicht tussen mens, 
natuur en economie (People, planet, profit, ofwel de 3 P's) veiligstellen, zodat wij nu, maar straks ook onze 
kinderen en kleinkinderen, goed kunnen leven. We zijn ervan overtuigd dat dit alleen maar kan met een 
integrale aanpak. In dit programma leggen we de focus op de pijler planet.

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
 Energiebesparing & warmtevisie: besparingsagenda, transitievisie warmte/ gasloos maken bestaande bouw
 Grootschalige opwekking duurzame energie en RES: RES, windpark Elzenburg- de Geer, Duurzame Polder, 

nota compensatie en participatie
 Inzetten op de grondstoffentransitie: systeem afvalinzameling, onderzoek nascheiding, circulaire economie 

(programma 6)
 Klimaatrobuust en meer biodiversiteit: stresstesten klimaatadaptatie, afkoppelen regenwater, uitvoering 

routekaart Groen, Blauw en Natuur, water, inclusief waterveiligheidsproject Meanderende Maas. 
 Kansgestuurd beheren van de openbare ruimte

3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
Binnen dit programma zijn er grote ambities. De ambities worden in het algemeen gerealiseerd, maar daarbij 
staat de planning wel onder druk. De beschikbare menskracht wringt. In principe zijn financiële middelen 
(reserves, subsidies, geld in de begroting) voldoende beschikbaar. 
Deze financiële middelen ontbreken binnen de afvalinzameling. De reserve afval is leeg, de tarieven zullen in de 
toekomst fors moeten stijgen om een kostendekkend tarief te krijgen. 

Recent heeft de gemeenteraad besluiten genomen over de RES- opgave en de verandering van ons 
afvalsysteem. De nota energiebesparing is aangehouden. 

4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?
De lange(re) termijn problematiek verandert niet door COVID-19. Het wordt wel nog complexer. Bepalend is 
hoe diep en zwaar de effecten vanuit de huidige crisis worden. Wat betekenen deze effecten voor de 
internationale en nationale akkoorden en de daarop gebaseerde opdrachten? Wat betekent dit voor de 
prioriteitstelling? Gaan burgers en bedrijven andere eisen stellen? 
Tegelijkertijd laten de neveneffecten van de beschermingsmaatregelen zien dat echt ander gedrag de beoogde 
klimaatdoelstellingen wel degelijk snel dichterbij kunnen brengen, bijvoorbeeld luchtkwaliteit, energiebesparing, 
terugdringing geluidsoverlast, stikstofreductie etc. 

Belangrijk knelpunt is ook dat hierbij alle overheidslagen betrokken zijn en dat er weinig gezamenlijkheid is in 
visies. Ook in onze eigen organisatie moet extra aandacht komen voor noodzakelijke kwantitatieve en 
kwalitatieve capaciteit om deze ingrijpende en complexe veranderopgave op te pakken. Belangrijke 
instrumenten daarvoor zijn de herijking van onze rol en verantwoordelijkheid per beleidsonderdeel en het 
ontwikkelen van een overkoepelende strategie. Dit moet worden vertaald naar bemensing en de rolvastheid in 
de uitvoering. 
Procesparticipatie is op dit moment lastig. We kijken hierbij naar 'best practices'in het land en experimenteren 
daarmee. Zo proberen we iedere keer de juiste aanpak voor een specifiek project te kiezen. Maar in het 
algemeen kunnen we stellen dat bewonersparticipatie in projecten flink bemoeilijkt is. Het betrekken van 
omwonenden kan niet meer op de klassieke manier van een bewonersavond in het gemeentehuis, een zaal in 
de wijk of op locatie van het project.



24

We zien een aantal belangrijke vraagstukken: 
- spanning tussen lange termijn- inzet en de korte termijn- prioriteiten?
- waaraan besteden we onze beperkte middelen? In investeringen voor langere termijn of investeringen die 

op kortere termijn renderend zijn? 
- Procesparticipatie in belangrijke zaken wordt bemoeilijkt. Hoe kunnen we dit op een andere manier 

vormgeven? 

Meer concreet: 

Gebiedsvisie Buitengebied/Visie op energielandschap
Wij hebben dringend behoefte aan de Gebiedsvisie Buitengebied. Wij moeten op korte termijn keuzes maken op 
deelterreinen die grote impact hebben op de totale verdeling van de schaarse ruimte. Het streven is om voor 
het zomerreces een voldoende uitgewerkte “praatschets” te hebben. Gelet op de grote gevoeligheid wegen wij 
zorgvuldig af wanneer en hoe het open participatieproces vorm kan worden gegeven. Onder de huidige 
omstandigheden kan dat niet. 

Klimaatadaptatie + natuur en biodiversiteit
De waterveiligheidsmaatregelen op ons gebied lopen: het project Meanderende Maas, inclusief financiering, 
waartoe is besloten en het project Ravenstein – Cuijk dat is opgestart. Deze lijken niet te worden geraakt door 
COVID-19
-effecten. Mogelijk dat de overheid het beleid van “sober maar doelmatig vanuit waterveiligheid” strakker 
doorzet, zodat er minder ruimte ontstaat voor meekoppelkansen. Voor wat betreft klimaatadaptatie en 
natuur/biodiversiteit voorzien wij op dit moment weinig effecten.

RES
De termijn voor het indienen van het voorlopige bod is uitgesteld. Recent heeft de Raad ons deel van dit 
voorlopige bod vastgesteld. De vraag is welke druk straks op gemeenten wordt gezet en of de gekozen aanpak 
gaat werken. De vraag is wat de huidige crisis voor effect heeft bij de prioritering van de RES-partners. Dat kan 
de gezamenlijke RES-invulling benadelen, de onderlinge verhoudingen verder onder druk zetten en ingrijpen 
van Rijk en/of Provincie dichterbij brengen.
 
Energiebesparing 
Wij houden er vooralsnog rekening mee dat afhankelijk van de mate van recessie de samenleving, burgers, 
instellingen en bedrijven, terughoudender worden. Energiebesparende maatregelen vragen behalve awareness 
en ander gedrag ook investeringen. Nieuwbouw loopt wel door als gevolg van de daaraan gestelde eisen. Zodra 
daarover meer te zeggen valt, zullen wij de Uitvoeringsagenda Energiebesparing actualiseren. In de tussentijd 
gaan wij door met de uitgezette acties die wij wel filteren op de mogelijke effecten van de COVID-19
crisis. Handicap daarbij is dat wij voorlopig geen informatie-bijeenkomsten en huisbezoeken kunnen 
organiseren. Wij zoeken alternatieve benaderingswijzen om toch voortgang te boeken met energiebesparing. 
Vermoedelijk zal dat het andere levenspatroon aan het eind van dit jaar toch een positief saldo laat zien voor 
wat betreft de energiebesparing.

Energie-opwekking
De indruk is dat COVID-19 hierop een beperkt effect heeft. Wel is de behandeling bij de Raad van State van de 
hoger beroepszaak van windpark Elzenburg/de Geer vertraagd. De komende jaren staat de SDE voor wind- en 
zonprojecten ter discussie. Dat zou het verdienmodel en daarmee de energie-opwekking kunnen raken. 
Mogelijk heeft dat een negatief effect op initiatiefnemers.

Om de doelstelling “massa maken” te realiseren, willen wij vol doorzetten op grootschalige opwekking. Daarin 
moeten keuzes worden gemaakt o.a. waar windmolens en zonnevelden kunnen komen. Ook voor de inkomsten 
van de gemeente voor de energietransitie is het belangrijk dat er projecten worden gerealiseerd.
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Het grote probleem is de procesparticipatie. Zo ligt de Verkenning Duurzame Polder klaar voor besluitvorming 
en participatie. En hadden wij een zorgvuldig proces van hoorzittingen met de Raad uitgelijnd. Zodra het kan, 
willen wij dit oppakken. De vraag is hoe lang wij dit uit kunnen stellen. Dit roept negatieve reacties op en 
belemmert de voortgang. Dit stemmen wij af met onze partners in dit project: de gemeente Den Bosch en de 
provincie Noord-Brabant. 

Warmtetransitie 
Net zoals andere gemeenten staan wij nog aan het begin van dit traject. Inmiddels is dit door een deal van het 
Rijk met de woningcorporaties hoger op hun prioriteitenlijst gekomen. Probleem van de warmtetransitie zijn 
met name bestaande koopwoningen en bedrijfsgebouwen. Wij verwachten vooralsnog dat de onzekerheid over 
de recessie de investeringsbereidheid niet vergroot. Nieuwbouw loopt wel als gevolg van de daaraan gestelde 
eisen.

Circulaire economie
In de Opiniecommissie heeft de Raad recent uitgesproken snel naar een Diftarsysteem voor huishoudelijk afval 
over te willen gaan. Enerzijds om de landelijke afvaldoelstellingen dichterbij te brengen en anderzijds om de 
financiële tekorten om te buigen. 
In de COVID-19 aanpak is het ophalen van afval als een cruciale functie gekwalificeerd. Het thuisblijven heeft 
tot een toeloop op de milieustraat geleid. De Kringloopwinkel was tijdelijk gesloten wat tot forse 
liquiditeitsproblemen leidt. Net als andere instellingen en verenigingen bieden we hen een oplossing om dit jaar 
geen rente en aflossing te betalen (onder voorwaarde van verlenging van de looptijd van de lening). Op alle 
terreinen vraagt de bescherming van onze mensen om extra maatregelen. 
Wat over het gehele jaar gezien de financiële consequenties zijn van meer aanbod, druk op de afzet en van de 
extra inzet door COVID-19 zal de komende tijd blijken.
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Programma 6. Vitale economie

1. Wat is het doel van dit programma?

Het doel van dit programma is beschreven in de programmabegroting. Kern hiervan is duurzame 
werkgelegenheid in Oss. Hieronder verstaan we werkgelegenheid waarvan we redelijkerwijs inschatten dat deze 
ook op de langere termijn nog zal bestaan, die bijdraagt aan de versterking van de economische structuur en/of 
een duurzame (circulaire) economie.

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
 Talent behoud en ontwikkeling: een goed functionerende arbeidsmarkt die aansluit bij de 

ontwikkelbehoefte bedrijfsleven. Bedrijven in Oss beschikken op het juiste moment over de juiste 
hoeveelheid mensen, met de juiste kwalificaties. Meetbaar in een lage werkloosheid en een afnamen van 
het aantal en de looptijd van vacatures. We brengen talentontwikkeling en valorisatie tussen bedrijven en 
onderwijsinstellingen tot stand en we interesseren hoger opgeleid talent voor onze lokale arbeidsmarkt. 
Industriële bedrijven geven aan dat zelfs in deze tijd nog steeds een groot tekort is aan technisch opgeleid 
personeel. We ontwikkelen samen met de talentencampus Oss een MKB Traineeprogramma voor hoger 
opgeleiden. De COVID-19 crisis leidt er mogelijk toe dat meer scholieren (ook ingegeven door hun ouders) 
eerder zullen kiezen voor een crisis-/coronaproof beroep. Ook is het mogelijk dat volwassenen besluiten 
zich te laten omscholen. Hier liggen kansen in de PR.

 Versnellen van de transitie naar een duurzame circulaire economie: het Osse bedrijfsleven voldoet 
aan het Nationaal Energieakkoord en Grondstoffenakkoord. Dit houdt in dat Oss in 2050 energie-neutraal 
en volledig circulair is. We kiezen ervoor om waar mogelijk te faciliteren en te stimuleren, en zo min 
mogelijk te ‘straffen’. Met het bedrijfsleven willen we hiervoor een plan van aanpak uitwerken inclusief 
tijdpad. We stimuleren o.a. plaatsing van zonnepanelen op bedrijfspanden, stellen een portfolio duurzame 
economie op, willen de eerste stappen zetten naar een duurzaam bedrijventerreinbeleid en bevorderen 
duurzame bedrijfsprocessen in de belangrijkste (speerpunt-) sectoren zoals de logistiek, de 
verpakkingsindustrie en de foodsector. 

 Voldoende en innovatieve werklocaties voor bedrijven in Oss en de regio: dit kan via uitbreiding 
maar ook via herstructurering of het leggen van slimme combinaties. De hoeveelheid uitgeefbare 
bedrijventerreinen wordt snel kleiner. Vorstengrafdonk is voor 80% uitgegeven en in 2022 mogelijk 100%. 
Dan lanceren we meteen Heesch-West maar dit is vooral een regionaal bedrijventerrein dus niet specifiek 
voor Osse ondernemers. Ook herstructurering en herontwikkeling van bestaande terreinen is belangrijk. 
We zetten bijvoorbeeld op het terrein van Euterpelaan in op slimme woon-werk oplossingen. We willen in 
Ravenstein bedrijvigheid koppelen aan de energietransitie. We gaan voor een Ontwikkel- en 
Expertisecentrum Duurzame Eiwitten (ODE) op te starten in onze gemeente, zodat we de eiwitsector / 
veehouderij kunnen helpen met hun transitieopgaven. We denken mee over (gezamenlijke) 
huisvestingsmogelijkheden voor start ups en scale ups. 

 Nieuw beleidsplan economie: Het huidige beleidsplan Economie had een looptijd van 2014 – 2020. We 
zouden het nieuwe beleidsplan dit jaar (laten) schrijven en gezamenlijk ondertekenen op de OIK dag in 
september. Vanwege COVID-19 is de start van dit traject uitgesteld tot (in ieder geval) 15 juni. In dat 
geval is het beleid op zijn vroegst pas begin 2021 klaar. Overigens is het voor het bedrijfsleven acceptabel 
wanneer het huidige beleidsplan wordt verlengd tot medio 2021. 
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3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
In zijn algemeenheid worden de prioriteiten, zoals deze waren verwoord in de programmabegroting 2020, 
binnen dit programma gerealiseerd. De huidige COVID-19-crisis heeft uiteraard grote impact op dit programma. 

Ontwikkeling nieuwe bedrijventerreinen
De uitgifte van bedrijventerrein in Oss gaat goed, waarmee het aanbod van bedrijventerreinen snel terug loopt. 
Er is behoefte aan nieuw terrein. Een eerste verkenning voor de middellange termijn geeft mogelijkheden voor 
de Hoed en de Bulk aan. Voor de lange termijn is nog geen oplossing gevonden. Via taskforce wonen en 
bedrijventerreinen gaan we hiermee aan de slag (apart raadsvoorstel). 

Ontwikkel- en expertisecentrum Duurzame eiwitten (ODE)
Met de goedkeuring van de regiodeal komt er geld vrij voor de ontwikkeling van ODE, hoewel het minder zal 
zijn dan waar om gevraagd. Met betrokken partijen wordt verkend wat de mogelijkheden zijn. De regiodeal 
helpt in deze discussie. Mocht het tot realisatie komen is hiervoor op dit moment geen capaciteit beschikbaar.

Strategische advisering economie 
Van belang is om snel tot goede invulling te komen van bestaande vacature om de strategisch positionering van 
Oss naar buiten toe te versterken. In de komende periode is deze functie waarschijnlijk weer in te vullen.  

4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?
Het is duidelijk dat de economie hard, diep en breed geraakt wordt. Naar schatting ligt ongeveer 20% van de 
economie stil. De zwaarst getroffen sectoren zijn: horeca, vrijetijdseconomie (toerisme, recreatie, 
evenementen), de contactberoepen (kapper, fysiotherapeut etc), de detailhandel (met uitzonderingen zoals 
food, bruingoed, doe-het-zelf), kleine MKB en ZZP-ers. Deze laatste vooral omdat zij vaak over weinig buffers 
beschikken. Juist in crisistijd is het belangrijk dat gemeente Oss geen overhaaste beslissingen neemt, die later 
niet meer of moeilijk kunnen worden teruggedraaid. Aan de andere kant, noodlijdende ondernemers hebben in 
dit stadium geen behoefte meer aan begrip, ‘want daarmee overleven we niet’. Zij hebben behoefte aan lucht, 
aan handelen, aan een gebaar. De verwachting is dat hier de komende periode spanning op komt.
Daarnaast zien we dat MBO's problemen hebben met het vinden van stageplekken voor hun studenten. 

Behoefte komende periode

1. Flexibiliteit in regelgeving, procedures, ruimtelijke ordening 
We zullen de komende periode ontdekken hoe we de 1,5 meter economie vorm kunnen geven. Dit betekent dat 
we met name moeten voorzien in regelruimte. Kunnen we nieuwe businessmodellen faciliteren (zoals drive-
inns). Kunnen we terrassen verruimen met het behoud van hetzelfde aantal zitplaatsen vanwege de 1,5 meter 
regels? We werken met intake teams die vanuit verschillende beleidsvelden een advies kunnen opstellen aan 
het college. 

2. Noodmaatregelen 
De korte termijn ondersteuning en verlichting wordt vooral geboden door het kabinet, de provincie, de banken, 
de leveranciers en vastgoedeigenaren. We kunnen daarnaast zelf ook noodmaatregelen uitwerken waarmee we 
de zwaarst getroffen sectoren / ondernemers ondersteunen. Richten we ons op financiële steun? Of gaan we 
werken met (kennis)vouchers? Welke doelgroepen kunnen hiervan gebruik maken? 
Geven we als gemeente inkomenssteun aan mensen die dat nodig hebben, maar kunnen we geen omzetsteun 
geven aan bedrijven? Wat is hierin onze gemeentelijke rol? Of moeten we ons juist richten op bevordering van 
samenwerking, innovatie en nieuwe business modellen? 
Aan deze noodmaatregelen zitten eenmalige kosten, die afhankelijk van te kiezen vorm sterk kan oplopen. 
Daarom van belang om deze integraal af te wegen. 
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3. Kwijtscheldingsbeleid
We kunnen kijken naar zaken als precariobelasting, toeristenbelasting, betaald parkeren. Hieraan zitten 
eenmalige kosten, waarbij het van belang is deze integraal af te wegen. Ondertussen hebben we besloten om 
voor de duur van een half jaar (1 maart - 1 september) geen precariobelasting te heffen voor terrassen en 
uitstallingen. 

4. Integrale samenwerking
Er zijn ontzettend veel partijen bezig met het ondersteunen van ondernemers. De lokale, regionale en 
landelijke loketten zijn talrijk. De wens is om geen nieuwe vehikels te bedenken maar de bestaande 
organisaties beter te laten samenwerken. Denk hierbij aan partijen als de Kracht van Oss, de Kracht van New 
Business, Starterssucces Oss – Bernheze, ZZP-boost, Ondernemerslift+, de bedrijfsverenigingen OIK / TIBO en 
3O, etc. Iedereen kan bijdragen aan een stukje van het totale aanbod aan ondersteuningsmaatregelen. 
Daarnaast dient ook de interne samenwerking goed te verlopen. Tussen o.a. Economie, ruimtelijke ordening, 
vergunningverlening en Team Veiligheid. Maar ook met bijvoorbeeld de afdelingen die betrokken zijn bij werk & 
inkomen etc. 
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Programma 7. Mobiliteit

1. Wat is het doel van dit programma?

Het doel van dit programma is beschreven in de programmabegroting. De kern hiervan is te zorgen voor een 
goede bereikbaarheid, veiligheid en leefbaarheid. 

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
 Bereikbaarheid: uitwerken van fase 1 van de randweg-noord, doorstroming op de Singel 1940-1945, 

Hertogensingel, actualiseren mobiliteitsprogramma, lobby doorstroming knooppunt Paalgraven en A50
 Duurzame mobiliteit: maatregelen verkeersveiligheid, buurtbus, stichting Maasveren, fietsen en 

fietsenstallingen, verkeerseducatiecentrum. 

3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
In zijn algemeenheid worden de prioriteiten binnen dit programma in principe gerealiseerd. 

4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?
Er geldt een aangepaste dienstregeling voor het openbaar vervoer. Buurtbussen en wijkbus rijden niet. 
Regiotaxi rijdt alleen noodzakelijke ritten. Over de doorbetaling van regiotaxi vervoer zijn afspraken gemaakt. 
Voor de middellange termijn is het de vraag hoe we openbaar vervoer kunnen organiseren in 1,5 meter 
samenleving. 
We zien veel minder (zakelijk) autoverkeer met als gevolg geen files en minder doorstromingsproblemen.  De 
huidige crisis biedt een mooie kans op fietspromotie (ook vanuit landelijke initiatieven). Mogelijk is er ook meer 
draagvlak voor werkgeversaanpak en andere maatregelen voor minder autogebruik. 
Er wordt niet gehandhaafd over parkeren in het centrum. Dit in verband met ondersteuning ondernemers in het 
centrum, lagere parkeerdruk en geen risico nemen op besmetting bij parkeerautomaat. De vraag is tot hoe lang 
we deze maatregel in stand moeten houden? We missen op dit moment circa € 175.000 per maand aan 
parkeeropbrengsten.  Deels door minder bezoekers aan het centrum, deels door bovenstaande maatregel. 
Daarnaast gaan omdat scholen dicht zijn verkeerseducatieprojecten niet door (bijv. verkeersexamen). 
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Programma 8. Aantrekkelijk wonen in Oss

1. Wat is het doel van dit programma?

Het doel van dit programma is beschreven in de programmabegroting. Wij streven naar een beter evenwicht 
tussen vraag en aanbod op de woningmarktgoed, waarbij we extra aandacht hebben voor wonen en zorg, 
betaalbaarheid en verduurzaming. 

Daarnaast zien we in het buitengebied: 
 3 transities op het gebied van Klimaatadaptatie & natuur/ biodiversiteit, Energie en Landbouw.
 Opgaven: kwaliteit van de leefomgeving; wonen; andere functies; vrijkomende agrarische bebouwing; 

landschap; recreatie & toerisme; erfgoed
 Milieu en gezondheid: kwaliteit van lucht (o.a. stikstof); water en bodem. 
Hiervoor ontwikkelen we een integrale langere termijn-ontwikkeling en aanpak omdat deze transities sterk 
landen in ons buitengebied.  

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
 Voldoende en passende woningen: we werken aan veel plannen voor woningbouw, zoals Walkwartier en in 

de dorpen. Voor nieuwe mogelijkheden zetten we in op Oss-West, Belastingkantoor, Euterpelaan, plannen 
op maat in Geffen, Lithoijen, Macharen en Overlangel en plannen voor Geffen en Ravenstein. 

 Leefbaarheid: visie op wonen, welzijn en zorg, transitie van beschermd wonen naar zelfstandig wonen met 
ambulante begeleiding, huisvesting arbeidsmigranten, leefbaarheid Schadewijk. 

 Inspelen op de transitie landbouw: zie bovenstaande. 
 Versterken van de infrastructuur voor actieve betrokkenen bij toerisme en recreatie 
 Integrale aanpak buitengebied: zie bovenstaande. 
 Omgevingsvisie en Omgevingswet 

3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
Binnen dit programma zijn er grote knelpunten. We zien een groot verschil tussen de ambities/ wensen binnen 
het programma en de beschikbare capaciteit. Zowel spanning op voldoende beleidscapaciteit als voldoende 
capaciteit voor vastgoed. 
Het is van belang om nu fundamenteler te kijken hoe we een forse impuls kunnen geven aan projectmatig 
werken/  programmatisch werken, steviger opdrachtgeverschap-opdrachtnemerschap, goede ondersteuning 
van projecten via een projectenportifoliosysteem inclusief (meerjarige) capaciteitsplanning.  Conclusie: er is 
een stevige professionaliseringsslag nodig om onze projecten goed en tijdig te kunnen uitvoeren. Een focus op 
het verstevigen van de aansturing van projecten is gezien de woningbouw maar ook bedrijventerrein opgave 
gewenst. bedrijventerreinen in te stellen. 
Daarom worden de volgende vijf actielijnen voorgesteld:
1. Op korte termijn te onderzoeken hoe de goede doorloop van projecten beter kan worden geborgd en de 

forse werkdruk bij de verschillende afdelingen kan worden teruggedrongen.  Voorgesteld wordt een 
onderzoek op te starten naar het inrichten van een aparte afdeling projecten. Uitgezocht moet 
worden welke voor- en nadelen dit heeft, welke kosten ermee gemoeid zijn, en wat consequenties zijn voor 
de afdelingen vastgoed en RO. Dit onderzoek wordt betaald uit knelpuntenbudget van de organisatie. 

2. Op korte termijn (voor de begroting 2021 en dus voor vaste aanstelling nieuwe medewerkers ten laste van 
het grondbedrijf!) te onderzoeken in hoeverre het grondbedrijf nu en naar verwachting in de 
toekomst de extra formatie kan “dragen” . Enerzijds zien we een afname van de voorraadproductie en 
anderzijds zien we een toename van het verwachte aantal medewerkers wat werkt voor het grondbedrijf. 
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3. Tegelijkertijd zal worden ingezet op een versnelling van de woningbouwproductie en een verkenning 
gemaakt naar toekomstige bedrijventerreinen.  Voorgesteld wordt om gedurende 1 jaar een taskforce 
versnelling woningbouw / ontwikkeling bedrijventerreinen in te richten (evt uitloop van 1 jaar). 
Onder leiding van een externe trekker, met voldoende bestuurlijke en ambtelijke kennis en ervaring van dit 
soort projecten en processen en een breed netwerk.  Kosten ten laste van het grondbedrijf.  Na deze fase 
kan er onderbouwd gekozen worden om wel of niet te kiezen voor een aparte programmamanager wonen/ 
bedrijventerreinen. Er is een apart raadsvoorstel hiervoor gemaakt. 

4. Omdat gedurende het onderzoek niet helder is wat de consequenties voor de afdeling vastgoed en met 
name vastgoedontwikkeling zijn, zijn teamleiders voor vastgoedmanagement  en vastgoedontwikkeling 
ingezet. Ook is intern tijdelijk hoofd van de afdeling vastgoed aangesteld. 

5. En als er meer duidelijk is hoe de afdeling zich gaat ontwikkelen, dus na het onderzoek, op zoek te gaan 
naar het gewenste afdelingshoofd dat bij het nieuw op te stellen profiel past. 

In de ontwikkeling van ons buitengebied spelen veel transities. Belangrijkste knelpunt daarbij is dat hierbij alle 
overheidslagen betrokken zijn en dat er weinig gezamenlijkheid is in visies. Ook in onze eigen organisatie moet 
extra aandacht komen voor noodzakelijke kwantitatieve en kwalitatieve capaciteit om deze ingrijpende en 
complexe veranderopgave op te pakken. 
Voor de gemeenteraad willen we meer met uitvoeringsprogramma's gaan werken en afzonderlijke projecten 
beter voor het voetlicht brengen (met behoud van de aanwezige samenhang).  

4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?

Woningmarkt
Het is belangrijk dat de woningmarkt blijft functioneren en niet stilvalt. De huidige signalen zijn dat de markt 
(nu nog) redelijk doorloopt. Wat het effect op de middellange termijn is door mogelijk verlies aan vertrouwen is 
niet te voorspellen. Stagneert dan de doorstroming en vallen vraag en aanbod weg? Gevolg kan zijn dat 
mensen langer blijven wonen waar ze nu wonen. Ook vanuit beschermd wonen en maatschappelijke opvang 
kan dit tot opstopping leiden omdat er minder passend woningaanbod beschikbaar komt. En wat zal het effect 
op prijzen zijn (stijging door meer krapte?)? 

Woningbouw
De huidige woningbouw kan nog redelijk doorlopen. Er is vooral vrees voor materiaaltekorten op de kortere 
termijn. Voor de middellange termijn kan een diepgaandere crisis leiden tot minder werkgelegenheid bij 
bouwbedrijven. Voor de gemeente is het nu extra van belang om juist anticyclisch te investeren (zie 
raadsvoorstel voor taskforce wonen en bedrijventerreinen). 

Projectontwikkeling
Plannen/ initiatieven en (vergunning) procedures lopen in principe nog door. Uitdaging is hoe om te gaan met 
inspraakmomenten en bewonersavonden nu deze in fysieke vorm niet (en mogelijk later veel beperkter) door 
kunnen gaan. De uitdaging is hier om een passend alternatief voor te bedenken. 

Corporaties
Verhuringen lopen door. Via een landelijke spoedwet kunnen aflopende huurcontracten met drie maanden 
worden verlengd, zodat huurders in deze tijd niet op zoek hoeven naar nieuwe woonruimte. In principe worden 
reguliere huurverhogingen door gezet, maar wordt maatwerk toegepast als dit tot problemen leidt. Dit past in 
de lijn vanuit het Rijk. 

Integrale aanpak buitengebied
Om te komen tot integrale aanpak (zie onderdeel "doel van het programma") en tot keuzes in de diverse 
dossiers (o.a. energie-opwekking; landbouw) hebben we dringend behoefte aan de Gebiedsvisie Buitengebied. 
Het streven is om  voor het zomerreces een voldoende uitgewerkte “praatschets” te hebben. Gelet op de grote 
gevoeligheid wegen wij zorgvuldig af wanneer en hoe het open participatieproces van beide trajecten vorm kan 
worden gegeven. Onder de huidige omstandigheden kan dat niet.  
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Inspelen op de transitie van de Landbouw
Er worden tot nu toe maar beperkt effecten geconstateerd in onze voornamelijk veeteeltsector. Wel tekenen 
zich groeiende onzekerheden af zoals de internationale afzet en –aanvoermarkt; de invloed van de sector op de 
luchtkwaliteit in relatie tot COVID-19; bedrijfseconomische consequenties. Deze transitie lag al uiterst gevoelig. 
Wellicht zorgt COVID-19 voor meer aandacht voor veilig voedsel van dichtbij geproduceerd.
Wij werken aan onze agrarische visie. Actualisering is nodig om meer zicht te hebben op de effecten van de 
huidige situatie en op de inzet van het Rijk en het nieuwe Provinciebestuur. Dat raakt ook concrete dossiers die 
hiermee zijn verbonden zoals mest; gezondheid; luchtkwaliteit; bodem; VAB’s; overlast; dierenwelzijn etc. 
Participatie in dit gevoelige traject luistert nauw. Het contact met de sector loopt door en wordt vernieuwd qua 
opzet.

Versterken van de infrastructuur voor Recreatie en Toerisme 
Deze sector is zwaar getroffen. Het seizoen is al voor een fors deel verloren. Waar gezelligheid voorop staat, 
werkt de 1,5 meter economie niet of nauwelijks. Veel ondernemingen in deze sector zijn financieel kwetsbaar. 
Dit raakt het aanbod en mogelijk ook de infrastructuur. Tegelijkertijd blijkt eens te meer hoe waardevol de 
recreatieve waarde van onze natuurgebieden zoals Herperduin en het Maasgebied is. En ingeschat wordt dat 
recreëren in eigen land meer aandacht gaat krijgen. Dat biedt kansen.
Besluitvorming over onze visie door de Raad is aangehouden. Als er meer zicht is op de effecten van COVID-19 
en de nieuwe perspectieven zullen we deze actualiseren. We houden nauw contact met het recreatie en 
toerisme-veld. In de tussentijd werken we in samenspraak het in de Nota omschreven “laaghangend fruit” uit 
om in de startblokken te staan als er nieuw perspectief ontstaat.

Behoud en meer beleefbaar maken van ons Erfgoed
Voor behoud van monumenten zien we weinig effecten. Risico is wel dat er minder inkomsten of minder 
middelen van de overheid beschikbaar komen. De beleefbaarheid is door de COVID-19 maatregelen sterk 
teruggedrongen. De Stuurgroep heeft haar Kerkenvisie gereed. Aanbieding is aangehouden maar vindt 
binnenkort plaats. 

Meanderende Maas
In het vervolg op de eerdere besluitvorming zien we vooralsnog geen COVID-19 effecten om rekening mee te 
houden. Inmiddels is een soortgelijk traject gestart voor het traject Ravenstein – Cuijk. Dit raakt voor een klein 
gedeelte ons gebied. Wij benaderen dit in het verlengde van het project Meanderende Maas.

Maashorst
In de aanpak hiervan zien we vooralsnog geen COVID-19 effecten om rekening mee te houden. De 
Maashorstpartners werken aan het meerjarenplan en -begroting. De Raad kan dit kan naar verwachting na de 
zomer bespreken.
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Programma 9. Veilige omgeving

1. Wat is het doel van dit programma?

Het doel van dit programma is beschreven in de programmabegroting. Kern hiervan is dat we ons inzetten om 
een aantrekkelijk gemeente te zijn waar inwoners zich veilig voelen om te kunnen wonen, werken en recreëren. 
Om dit te realiseren richten we ons vanuit Team Veiligheid, Tor/Hor en VTH op een aantal prioriteiten. Hierbij 
werken we nauw samen met interne collega’s en externe zorg- en veiligheidspartners. 

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
In dit programma werken we met een vijftal deelgebieden waarbinnen we prioriteiten stellen:
- Veilige woon- en leefomgeving, waarbij de aanpak van complexe (woon)overlast en casuïstiek en het 

tegengaan van High Impact Crime (HIC) zoals woninginbraken als prioriteiten zijn aangemerkt;
- Bedrijvigheid en veiligheid, hierbij zijn ondermijning en veiligheid op bedrijventerreinen de prioriteiten 
- Fysieke Veiligheid, met de veiligheidsregio als key-speler en onze eigen crisisbeheersing als prioriteit.
- Jeugd en veiligheid, hier is de aanpak van jeugdoverlast prioriteit
- Integriteit en Veiligheid,  met het programma weerbare overheid en de aanpak van ondermijning als 

prioriteiten. 
Per 2019 is het beleid ingegaan. Uitgezonderd van de aanpak ondermijning in het buitengebied hebben we 
ingezet op alle prioriteiten. Zo hebben we een forse inhaalslag gemaakt in het weerbaar maken van 
medewerkers en bestuur, hebben we het AVE-model (aanpak voorkomen escalatie) voor complexe casuïstiek 
geïmplementeerd, zijn we actief aan de slag gegaan met overlastgevende jeugdgroepen, en hebben we politie 
ondersteund bij de aanpak van de autobranden middels cameratoezicht. Als we kijken naar de cijfers, 
ontwikkelingen en behoeften dan blijkt medio 2020 dat bijstelling van deze prioriteiten momenteel niet nodig is 
én dat aandacht en inzet op alle prioriteiten nog steeds nodig is. We slagen er goed in om samen met onze 
veiligheidspartners flexibel op te treden bij onvoorziene incidenten en ontwikkelingen.

3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
Het algemene beeld van het programma is dat de prioriteiten gerealiseerd worden. 
Vooral de Wet verplichte geestelijke gezondheidszorg (Wvggz) en de AVE (aanpak voorkomen escalatie) 
hebben bijzondere aandacht nodig. 

4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?
We zijn op verschillende manieren aangehaakt. De Veiligheidsregio speelt een belangrijke rol. Oss is 
aangehaakt via de burgemeester bij het regionaal beleidsteam, in het regionaal operationeel team via de 
gemeentesecretaris bij bevolkingszorg en via een medewerker van Oss bij de regionale communicatie. We 
leveren veel capaciteit om de crisis onder controle te krijgen, bijvoorbeeld ook door juristen beschikbaar te 
stellen voor de onderbouwing van maatregelen en uitvoering van de noodverordening. Lokaal is de ambtenaar 
openbare orde en veiligheid coördinator van de inspanningen van de gemeente als werkgever en op het gebied 
van veiligheid. 
Verder is het programma betrokken bij het vormgeven van de kritieke gemeentelijke processen. In de 
uitvoering is ingezet op de handhaving van de noodverordeningen en het oppakken van complexe casuïstiek. 
Dit om de openbare orde zo min mogelijk te verstoren en de veiligheid te bewaken. Dit bereiken we onder 
andere door de inzet van toezicht en handhaving openbare ruimte. Omdat we verwachten langere tijd een groot 
beroep te moeten doen op deze collega’s zetten we in op goede samenwerking met de handhavers van 
vergunningverlening (VTH) en het (tijdelijk) in dienstnemen van onze afgestudeerde stagiairs. 
We zien dat de investering die we afgelopen jaren hebben gedaan in samenwerking, opleiding en ketengericht 
werken zich uitbetaalt. De samenwerking tussen de teams intern maar ook met politie, straatcoaches en ONS-
welzijn loopt goed.
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Behalve aandacht voor de huidige situatie denken we ook na over de tijd die hierna komt. Met een doorkijk 
naar de zomer hebben we geïnvesteerd in een middellange termijn structuur. De doelstelling “voorkomen van 
verspreiding van het virus” staat daarin centraal. Tot op dit ogenblik is de situatie in de openbare ruimte 
aanvaardbaar. Er wordt gewerkt aan een scenario voor de periode waarin er meer zon is en mensen 
ongeduldiger worden. Ook verwachten we dat met het verdwijnen van het Covid-19 virus of versoepeling van 
de maatregelen nieuwe problemen in de openbare orde kunnen ontstaan die aandacht vragen. Zo kan een 
effect zijn dat de tolerantie naar de woonomgeving afneemt of een grens bereikt. En kan de verwachte 
werkloosheid of schooluitval leiden tot meer overlast op straat of een toevlucht naar criminele activiteiten. In 
overleg met onze partners monitoren we de situatie en verleggen we indien nodig onze prioriteiten. 
Tegelijkertijd gaan reguliere activiteiten ook door: de begroting van de veiligheidsregio, het opruimen van een 
woonwagen aan de Hoogheuvelstraat etc.

Behoefte komende periode
Het team is qua sterkte op orde. We verwachten dat de huidige prioriteiten ook komende tijd passen bij de 
ontwikkelingen in de samenleving. Dit betekent dat de capaciteit die we beschikbaar hebben hierbij aansluit. 
Wel zien we dat extra budget kan bijdragen aan interventies. Denk hierbij aan het vaker inzetten van camera’s. 
Maar bijvoorbeeld ook aan benodigde expertise bij een avond met overlastgevende jeugd en hun ouders of het 
creëren van een interventie die ervoor zorgt dat een overlastgevende bewoner vertrekt. 



35

Programma 10. Besturen in verandering van tijden

1. Wat is het doel van dit programma?

Het doel van dit programma is beschreven in de programmabegroting. In dit programma werken we aan de 
ondersteuning van de gemeentelijke processen op gebied van besluitvorming, personeel en ICT, facilitaire 
ondersteuning, aan de regionale samenwerking en aan kracht van de samenleving. 

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
 De Dienstverlenende Organisatie 
 ICT 
 Onze organisatie 
 Oss en de regio 
 Schadewijk 
 Bestuur 

3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
 De gemeente Oss is qua inwoneraantal sterk gegroeid door herindelingen. In de loop der tijd zijn er tal van 

kleinere gemeenten bij gekomen. In de kwalitatieve personeelsformatie is onvoldoende tot uiting gekomen 
dat de gemeente een 100.000 inwoners gemeente nadert. Op een aantal terreinen missen we senioriteit en 
strategisch vermogen. We zijn een grote kleine gemeente. 

 De afgelopen jaren is duidelijk geworden dat het verschil tussen ambities en beschikbare formatie te groot 
is. In 2019 hebben we aangegeven dat het in de organisatie piept en kraakt. Het benchmark onderzoek 
van Berenschot onderbouwt dit. De totale apparaatskosten – primair proces en bedrijfsvoering – per 
inwoner zijn gemiddeld 9 % lager vergeleken met de benchmarkgemeenten. Dit is substantieel lager. De 
helft is te verklaren uit een lagere werklast, de andere helft illustreert de kloof. Voor zowel de kwalitatieve 
als de kwantitatieve personeelsimpuls is op dit moment geen budget geen beschikbaar. 

 Voor de ICT organisatie staan twee ingrijpende ontwikkelingen voor de deur: applicaties die door de 
leveranciers alleen nog maar in de Cloud worden aangeboden en de verdergaande digitalisering. Beide 
omarmen we graag, maar in een omgeving die druk bezig is om de basis op orde te krijgen vraagt dit flink 
kunst- en vliegwerk van mensen en financiële middelen.

De organisatie heeft te maken met grote opgaven: 
 De decentralisaties in het sociale domein hebben nog niet geleid tot personele en financiële stabiliteit. We 

zien dit bij voorbeeld terug bij de formatie WMO en het budget voor jeugdzorg. 
 Een sterke druk op maatwerk in het sociaal domein en toekomstige Omgevingswet. Standaardisatie lijkt 

oppervlakkig bekeken in een verkeerd daglicht te staan, maar Osse standaards hebben veel te bieden. 
Daarmee kunnen we veel vragen van inwoners afhandelen, zonder onpersoonlijk te worden. Digitalisering 
helpt daarbij. 

 De  uitstroom van ruim 200 medewerkers de komende 10 jaar door pensioneringen in een tijd van krapte 
op de arbeidsmarkt. Hoe aantrekkelijk zijn wij als werkgever? Hoe zit het sowieso met de krapte in COVID-
19 tijd?.

 Naast de genoemde ICT ontwikkelingen als in de Cloud en digitalisering, worden privacy en 
informatieveiligheid steeds belangrijker. We pareren tientallen cyberaanvallen per week, testen nieuwe 
applicaties op veiligheid en moeten de poorten van onze systemen voortdurend bewaken. Dit vraagt steeds 
meer menskracht. 

 De samenleving krijgt te maken met tal van maatschappelijke opgaven: energie transitie met windmolens 
en zonneparken, duurzame afvalinzameling, omgevingsdialogen bij ruimtelijke initiatieven. Wordt de 
gemeente de uitvoerder of tegenhouder van allerlei wensen van actieve groepen, inwoners en organisaties? 
Voert de gemeente op basis van eigen opvattingen regie? Laat de gemeente los bewaakt de gemeente 
hooguit proces spelregels? 
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4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?
 We hebben ingezet op het zoveel mogelijk door laten gaan van de besluitvorming. Inmiddels is digitaal 

stemmen mogelijk en is de eerste digitale Raadsvergadering een feit. Schriftelijke eerste termijnen en de 
digitalisering van het inwonerscontact bevallen niet en worden aangepast. Een aantal avonden met 
inwoners over bijvoorbeeld woningbouw of wijk activiteiten is tot nader orde opgeschort. We ontwikkelen 
op dit moment alternatieve vormen van participatie, zowel digitaal als in kleinere aantallen. Gaan die het 
persoonlijk contact vervangen? 

 Tijd en plaats onafhankelijk werken is toegenomen door thuiswerken. Drie kwart van onze 
kantoormedewerkers werkt thuis. We investeren in persoonlijke contact en de band met Oss. Thuiswerken 
faciliteren we met beeldschermen en bureaustoel. 

 Thuiswerken betekent een zwaardere belasting op de beschikbaarheid van het netwerk en een groter 
risico voor informatieveiligheid. We hebben extra ingezet op de invoering van digitaal vergaderen met 
veilige applicaties. Daarnaast is er een groeiende vraag naar online systemen die samenwerking binnen en 
tussen teams en tussen teams en onze externe partners ondersteunen. We zullen versneld Office 365 
invoeren, het pakket dat het delen van informatie een stuk eenvoudiger maakt. 

 We hebben bij het begin van de crisis onmiddellijk de essentiële en kritische processen in beeld gebracht 
en geborgd. Denk aan uitbetalen uitkeringen, afvalinzameling, aangiftes doen, openbare orde en 
veiligheid. In totaal zijn er circa 60 benoemd en daarvan is de continuïteit verzekerd. Daarnaast hebben 
een makelpunt voor medewerkers ingericht, waar medewerkers voor wie werk tijdelijk weg viel/valt, 
worden gekoppeld aan ander werk. Dat heeft al veel matches opgeleverd.  

Kansen
1. Voor de crisis was het door de oververhittende economie moeilijk om aan mensen te komen. De vraag is of 

na de crisis medewerkers beschikbaar komen van wie contracten elders niet zijn verlengd of beëindigd. Het 
is een kans om nieuwe mensen aan ons te binden en in te spelen op de pensioneringsgolf. 

2. Digitaal werken bevalt over het algemeen prima. COVID-19 leidt tot aanpassing van ons werkconcept, 
waarbij veel meer sprake zal zijn van afwisseling van op kantoor en elders werken. Van veel meer digitaal 
met elkaar bijeenkomsten hebben in plaats van in vergaderzalen. Van minder reizen en externe 
bijeenkomsten en meer korte besprekingen via Teams of Facetime. Van brede vergaderingen naar kortere 
lijnen met snellere besluitvorming. Van overbezetting aan de Raadshuislaan naar ruimte in de bezetting. 
Daarnaast verdwijnt hier en daar koud water vrees: WMO-intake gesprekken via de telefoon bleken ook 
goed te gaan, fysieke afstand staat niet gelijk aan mentale afstand,  

3. Daarnaast biedt digitalisering van primaire processen enorme kansen: in het sociaal domein, bij 
vergunningen en ruimtelijke aanvragen, in de bedrijfsvoering. We doen nog veel op een handmatige 
manier met niet zelden overbodige stappen. Nu door de nood gedwongen iedereen sneller is gewend aan 
digitaler werken, kunnen we op die voedingsbodem  met energie en draagvlak doorpakken. 

Behoefte de komende periode
1. De organisatie en de ambitie dienen met elkaar in overeenstemming te zijn. De raad wil kiezen in de 

prioriteiten, hetgeen wordt voorbereid voor de bijeenkomst van 9 juli. Investeringen in een functiehuis dat 
past bij een gemeente van onze omvang is noodzakelijk: de ondervertegenwoordiging van de schalen 11, 
12 en een enkele 13 (we zijn nu een grote kleine gemeente) holt onze positie uit op de arbeidsmarkt nu al 
uit.   

2. Ruim baan voor digitalisering/robotisering: de samenleving is er klaar voor en wij ook. Ruimte voor 
investeringen, waarbij we op basis van business cases inzichtelijk maken wat de kosten en de opbrengsten 
– niet alleen financieel- bedragen. Daarnaast zijn essentiële netwerk aanpassingen noodzakelijk om 
informatie veiligheid te blijven garanderen.

3. Van maatwerk naar de flexibele Osse standaards: in het sociaal domein en  ruimtelijk domein, in de 
bedrijfsvoering. Daarbij optimaal profiteren van wat op landelijke schaal ( Samen Organiseren van de VNG) 
wordt ontwikkeld. 
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Programma 11. Financieel solide

1. Wat is het doel van dit programma?

Het doel van dit programma is beschreven in de programmabegroting. Kern hiervan is dat een financieel 
gezonde gemeente in het belang is van alle inwoners in Oss. De begroting moet sluitend zijn. De 
meerjarenbegroting biedt inzicht in de verwachte inkomsten en uitgaven over een langere periode. Dat alles 
willen we realiseren tegen de achtergrond van een aanvaardbaar niveau aan lasten, zowel voor bewoners als 
voor ondernemers.

2. Wat zijn de bestaande speerpunten?
 Beheerste lastendruk
 Financiële basis op orde 

3. Wat zijn de belangrijkste knelpunten?
De prioriteiten binnen dit programma worden gerealiseerd. Er is extra aandacht voor de financiële positie, 
toegenomen risico’s en de realisatie van de bezuinigingsopdrachten. 
Specifieker: 

Beheerste lastendruk
Doel: minimaal € 22,50 onder landelijk gemiddelde (werkelijke situatie nu: € 33,00)
Dit uitgangspunt staat vooral onder druk door hogere kosten afvalinzameling. Dit jaar hebben we deze met 
15% verhoogd, komend jaar zal deze nog verder moeten stijgen (o.b.v. cijfers begroting 2020 met 10%).
In het coalitieprogramma staat dat de lasten laag zullen blijven en we, na een jaar de nullijn te hebben 
gehanteerd, de OZB slechts met de inflatie corrigeren. Gezien vooral de kostenstijgingen in het sociaal domein 
en onze ambities kunnen we dit uitgangspunt heroverwegen (1% extra OZB verhoging betekent circa € 
190.000 extra inkomsten). 
Maar moeten we onze inwoners en bedrijven in deze periode van onzekerheid juist nu zwaarder belasten? Dit is 
een dilemma.

Basis op orde houden
De transitie sociaal domein heeft grote financiële impact, hoe houden we begroting sluitend? 
Ook los van Covid-19 hebben we veel financiële uitdagingen. We zien grote volumestijgingen in de zorg. WMO 
blijft stijgen. Veel maatwerk jeugdzorg (hoge kosten t.o.v. de regio), stijging bijzondere bijstand, en nog steeds 
weinig zicht op echte kosten beheersbaarheid. Kijkend naar de risico's in de toekomst vanuit de COVID-19 
crisis, is dit het moment om in beeld te brengen welke keuzes we kunnen maken om de zorg betaalbaar te 
houden. Hoe gaan we dit doen? 

Naast de kostenstijging in het sociaal domein nemen ook de risico’s toe. Denk hierbij ook aan afvalverwerking 
en Heesch-West. We hebben een goede reservepositie, mede dankzij het grondbedrijf wordt deze positie de 
komende jaren verder versterkt. Maar onze meerjarenbegroting laat een verlies zien. Nieuwe bezuinigingen niet 
uitgesloten. We moeten dus extra kritisch zijn op de beschikbare budgetten en nieuw beleid. We moeten 
uitgaan van ‘oud voor nieuw’ en bezuinigingsopdrachten die de afgelopen begroting zijn uitgezet, kritisch 
monitoren. 

Tot slot de Omgevingswet. Een andere manier van werken moet ook voordelen opleveren, ook in financiële zin. 
Dus ja, investeren in extra digitalisering (extra jaarlijkse ICT kosten) maar dat moet ook ergens wat opleveren 
of anders moeten de leges verhoogd worden. 

Strategie bepalen m.b.t. gelden grondbedrijf
De komende jaren valt er € 20 miljoen vrij uit Grondbedrijf. Hoe gaan we daar mee om? 
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We moeten deze gelden strategisch goed inzetten, wetende dat na 2022 / 2023 deze geldstroom grotendeels 
opdroogt. Daarom moeten we dit geld alleen uitgeven aan investeringen die op termijn rendement opleveren. 
Rendement kan worden uitgedrukt in besparingen, maatschappelijke winst, voorfinanciering die na verloop van 
tijd geld oplevert. Het geld zou ook ingezet kunnen worden voor duurzaamheid / energie, herstructurering 
wijken, nieuwe woon- en werklocaties etc.

4. Wat zijn belangrijke effecten van COVID-19 en bijbehorende dilemma’s?
De impact van COVID-19 op de gemeentefinanciën zal groot zijn, maar is lastig te voorspellen. In dit document 
hebben we een eerste overzicht gegeven van belangrijke risico's. 
Er is in 2020 al budget nodig voor noodmaatregelen om de meest getroffen sectoren te ondersteunen via 
allerlei maatregelen op het gebied van bijv. economie, verenigingsleven of zorg. Dit zal grotendeels om 
incidenteel budget gaan en hierover kan B&W heel specifiek besluiten nemen en geld reserveren. Het is goed 
om hier een richtbedrag te benoemen, bijvoorbeeld 2 miljoen euro, ondanks alle onzekerheid van nu. We 
kunnen immers niet eindeloos compenseren/financieren. Het is geen ramp wanneer onze algemene reserves 
tijdelijk onder 10% van de algemene uitkering komen. Reserves zijn immers bedoeld om dit soort klappen op te 
vangen en mogen hiervoor dan ook worden ingezet.  

De onzekerheid zit veel meer in de lange termijn effecten van deze crisis. Wat betekent dit voor de 
schuldhulpverlening en bijzondere bijstand? Hoe hard stijgt op termijn het aantal reguliere bijstandsuitkeringen 
nadat de rijksmaatregelen worden afgeschaald? Hoeveel belastinggeld (parkeren, toerisme, etc.) zal later of 
zelfs niet meer binnen komen? Dient er nog meer extra structureel geld te komen om ontmoetingsplekken, 
verenigingen of cultuurinstellingen overeind te houden? 

Behoefte komende periode
We zullen daadkracht en slagvaardigheid moeten tonen maar ook de financiën blijven monitoren. 
Het geformuleerde afwegingskader voor de COVID-19 aanpak helpt hierbij: 
 We willen zo veel mogelijk aansluiten bij de landelijke regelingen van het kabinet om het bedrijfsleven te 

ondersteunen. Vervolgens kijken we naar provinciale regelingen en daarna kijken we naar onze eigen rol. 
We gaan dus niet op voorhand allerlei vergoedings- en compensatie maatregelen treffen. Wel 
inventariseren we de vraag naar maatregelen vanuit de diverse domeinen, sectoren en branches. 

 We willen zo veel mogelijk het zorglandschap, de economische en maatschappelijke infrastructuur  in stand 
houden.

 We willen een stabiele partner zijn.
 We willen geen onverantwoorde wissel trekken op de toekomst. 
 In principe volgen we landelijke VNG adviezen en stemmen regionaal af, tenzij we belangrijke redenen zien 

om daarvan af te wijken.
 We blijven met een zekere zakelijkheid kijken naar voorstellen (niet de koppeling met de te leveren 

prestaties helemaal loslaten).

We zullen daarnaast vooral tijd moeten nemen om de gevolgen van COVID-19 in kaart te brengen. 
We zien de volgende vragen:
 Wat voor gemeente willen we zijn? Wat betekent dat voor ons uitgavenpatroon?
 Hoe kunnen we bestuurlijke ambities en ambtelijke capaciteit met elkaar matchen? 
 Hoe blijven we een financieel solide gemeente na COVID-19 ?
 Wat betekent dit alles voor het coalitie akkoord ‘Kansen zien Kansen pakken’? 
De discussies hierover zullen door elkaar lopen. We zullen deze intensief met elkaar moeten bespreken en 
doorleven. 
Dit leidt tot een discussiedocument voor de raad voor de zomer als opmaat voor de begroting. 
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Financieel perspectief & risico's

Inleiding
Op basis van de eerste financiële tussenrapportage is dit het financieel perspectief.

Saldo financiële tussenrapportage
+ is nadeel: hogere uitgaven/lagere inkomsten

- is voordeel: lagere uitgaven/hogere inkomsten

bedragen x € 1.000

Omschrijving 2020 2021 2022 2023

Saldo programmabegroting 2020-2023 3.195 44 1.453 1.588

Overige ontwikkelingen -16 -39 -22 -16

Budgettair neutrale wijzigingen 0 0 0 0

3O-Ontwikkelingen -621 691 691 712

Totaalsaldo 2.558 696 2.121 2.284

Start
Het startpunt van deze rapportage zijn de saldi van de programmabegroting 2020-2023. Deze begroting is 
vastgesteld met de volgende saldi:
 Jaar 2020: € 3.195.000 tekort
 Jaar 2021: €      44.000 tekort 
 Jaar 2022: € 1.453.000 tekort 
 Jaar 2023: € 1.588.000 tekort. 
Afgesproken is om het tekort over het jaar 2020 te onttrekken uit de algemene reserve. 
De meerjarenbegroting sluit voor de jaren 2022 en 2023 met tekorten ter hoogte van € 1,4 en € 1,6 miljoen. 
Oorzaak hiervan is dat we besloten hebben in de kadernota om de begrotingsjaren 2022 en 2023 NIET sluitend 
te maken en voor die jaren te werken met een zichtbaar tekort van € 1,7 miljoen (uitvoeringskosten 
jeugdzorg). Wanneer het kabinet inderdaad besluit om structurele steun te verlenen n.a.v. de tekorten in de 
jeugdzorg, is het werkelijke tekort dus lager. Hiermee presenteerden we een sluitende meerjarenbegroting. 

Ontwikkelingen 2020
Door alle financiële ontwikkelingen (3O en overige ontwikkelingen) verwachten we voor alle jaren een tekort. 
Voor 2020 gaat het om een bedrag van afgerond € 2,6 miljoen. In 2021 verwachten we een tekort van € 
696.000. Richting 2022 en 2023 loopt dit op tot € 2,1 miljoen en € 2,3 miljoen.  Hierbij merken we op dat dit 
beeld door alle risico's van dit moment (zie later) waarschijnlijk verder zal verslechteren. 

Risico's door COVID-19 crisis
De huidige crisis heeft grote impact op alle inwoners, bedrijven en instellingen. De huidige crisis raakt veel 
beleidsterreinen van onze organisatie. In de bijlage schetsen we een eerste beeld van de financiële risico’s op 
de diverse beleidsterreinen. We monitoren onze risico’s en die van onze partners voortdurend.  We bewaken 
onze liquiditeitspositie goed en nemen zo nodig maatregelen om onze taken gedurende deze crisis zo goed 
mogelijk te blijven uitvoeren.
Bovenstaande cijfers zijn, met alle risico’s die we zien door de COVID-19 crisis, te rooskleurig. We weten dat we 
in 2020 en volgende jaren nog met behoorlijke  tegenvallers te maken krijgen. Daarnaast maken we dit jaar 
nog bewuste keuzes  voor ondersteuningsmaatregelen. Voor het jaar 2020 gebruiken we daarvoor onze 
algemene reserve. Voor de jaren erna zullen we verwachte kostenstijgingen proberen zo goed mogelijk in te 
schatten en mee te nemen bij het opstellen van de programmabegroting 2021-2024. 
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We zien door de COVID-19 crisis belangrijke financiële risico’s op de volgende terreinen: 

Risico Termijn Korte toelichting
Kosten Wmo, jeugd, 
leerlingenvervoer en 
Regiotaxi

Jaar 2020 Afspraken over doorbetaling van Wmo- aanbieders. Nog 
onduidelijkheid over mogelijke compensatieregeling voor 
meerkosten. Het beleid op het gebied van leerlingenvervoer 
verandert regelmatig. Hoe dit financieel uitpakt is nog 
onzeker. 

Beschermd wonen Langere 
termijn

Verwachting dat instroom en uitstroom zal stagneren. 
Daardoor mogelijk tekort op het aantal plaatsen

Inkoop jeugdhulp in 2021 Jaar 2021 Nieuwe aanbesteding vanaf 2021 is stopgezet. Wat dit 
betekent voor het budgettaire kader 2021 per gemeente 
nog niet duidelijk

Hogere kosten Wmo-
voorzieningen

Jaar 2020 
e.v. 

Hoe het aantal aanvragen zich zal ontwikkelen als gevolg 
van COVID-19 crisis is niet te voorspellen. 

Tijdelijk niet innen eigen 
bijdrage WMO

Jaar 2020 Landelijk besluit om de eigen bijdragen voor de maanden 
april en mei collectief niet te innen. De VNG is met het rijk 
in gesprek over compensatie van gemeenten voor de 
gederfde inkomsten over deze 2 maanden.

Stijging schuldhulpverlening Volgende 
jaren

Na normalisering van de situatie verwachten we een grote 
stijging aan aanvragen en dus ook hogere kosten. 

Stijging aantal 
bijstandsuitkeringen

Jaar 2020 
e.v. 

In 2020 zal het aantal bijstandsuitkeringen weer stijgen. 
Veel werklozen zullen eerst een geroep doen op WW 
waardoor effecten op de bijstand pas later zichtbaar 
worden. 

Stijging bijzondere bijstand Jaar 2020 
e.v.

We verwachten een stijging van het aantal inwoners met 
een laag inkomen. Beroep op bijzondere bijstand zal 
daardoor stijgen. 

Daling inkomsten BUIG en 
bijzondere bijstand

Jaar 2020 
e.v. 

We verwachten een daling van de inkomsten doordat we 
minder schulden kunnen innen. 

Daling lasten 
loonkostensubsidie

Jaar 2020 
e.v. 

We verwachten dat we minder plaatsingen gaan realiseren 
door de crisis. 

Noodopvang kinderopvang / 
peuteropvang

Jaar 2020 Compensatie van kosten voor noodopvang kinderen van 
ouders met cruciale beroepen en in vitale sectoren. 
Compensatie van ouders die gebruik maken van een 
gemeentelijk gesubsidieerde opvang, voorschoolse educatie 
De kosten voor gebruik van de tolkendienst voor de 
kinderopvang, het primair en voortgezet onderwijs. 

Algemeen risico culturele 
organisaties

Jaar 2020 
e.v. 

Schade bij culturele organisaties door de opgelegde sluiting. 

Professionele culturele 
instellingen

Jaar 2020 
e.v. 

De financiële gevolgen voor de professionele 
cultuurinstellingen zijn nog niet inzichtelijk te maken, maar 
zullen fors zijn. 

Golfbad Oss Jaar 2020 
e.v. 

Golfbad maakt gebruik van landelijke 
ondersteuningsmaatregel. Wat het financieel effect is is nu 
nog niet te zeggen. 

Omroep Maasland Jaar 2020 
e.v. 

Omroep heeft te maken met grote terugval in advertentie-
inkomsten. Effect op langere termijn lastig in te schatten. 

Kermissen Jaar 2020 Het niet doorgaan van de kermissen betekent een nadeel 
voor ons van € 200.000 aan minder inkomsten in 2020. 
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Risico Termijn Korte toelichting
Afvalinzameling Jaar 2020 We zien stijging van het aantal bezoekers en meer 

verwerkingskosten. Kostenstijging van circa € 80.000 per 
maand. 
Crisis heeft grote impact op de exploitatie van het 
Kringloopbedrijf door wegvallende inkomsten. 

Grondverkopen industrie Langere 
termijn

Er blijft op dit moment nog voldoende belangstelling voor 
onze uit te geven gronden. Effect op langere termijn niet te 
voorspellen. Hoeveelheid te verkopen hectare is nog 
beperkt (uitz. Heesch West). 

Markten Jaar 2020 Omzetten van de markt naar versmarkt betekent circa € 
8.000 minder inkomsten per kwartaal. De opstelling van de 
markten is inmiddels weer als vanouds.  

Havengelden Jaar 2020 
e.v. 

Door minder economische activiteit in de haven is de 
opbrengst havengelden minder dan begroot. Landelijke % 
schat men in op 20%, dit is voor ons circa € 25.000 per 
kwartaal. 

Parkeren Jaar 2020 Terugloop van het aantal bezoekers in centrum, in 
combinatie met het niet handhaven van betaald parkeren 
betekent derving van inkomsten van circa € 175.000 per 
maand. 

Grondverkopen woningbouw Langere 
termijn

Effect op langere termijn niet te voorspellen. Hoeveelheid te 
verkopen hectare is nog beperkt. Nieuw op te starten 
projecten kennen langere doorlooptijd, zodat risico 
verkleind wordt. Via taskforce mogelijk anti-cyclisch 
investeren. 

Gemeente als werkgever Jaar 2020 Ontwikkeling van ziekteverzuim op de langere termijn is 
onduidelijk. Daarnaast zullen we extra faciliteiten creëren 
om werk te continueren. 

Uitstel van ontvangsten/ 
later versturen facturen

Jaar 2020 We ontvangen later ons geld (en ook soms minder) wat 
effect heeft op onze financieringspositie. Door extra geld 
aan te trekken verkleinen we dit risico. 

Precario- en 
toeristenbelasting

Jaar 2020 
e.v. 

Financiële gevolgen voor 2020 en voor de toekomst zijn op 
dit moment (nog) niet duidelijk. Dit is afhankelijk van 
mogelijk nog te nemen steunmaatregelen. 
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Op weg naar een sluitende begroting
Het is van belang om de programmabegroting 2021-2024 meerjarig sluitend te maken. Vanuit financieel solide 
beleid is dit noodzakelijk. Gezien de forse kostenstijgingen in het sociaal domein en de onzekerheden door de 
COVID-19 crisis wordt dit een grote opgave. 
We actualiseren de financiële positie na het verschijnen van de meicirculaire. Wat deze brengt is uiterst 
onzeker. De landelijke maatregelen gaan in ieder geval niet meetellen in het acres en economische 
vooruitzichten zijn somberder. Over de uitkomsten informeren we u in de prioriteitennota (juni 2020 in de 
gemeenteraad). 
Gezien de huidige financiële situatie willen we benadrukken dat op dit moment er in de begroting geen ruimte is 
voor nieuw beleid, er zal mogelijk zelfs weer bezuinigd moeten worden om de begroting sluitend te krijgen. We 
zien daarom de volgende leidende principes:
 Focus om noodzakelijke (incidentele) ondersteuningsmaatregelen i.v.m. de COVID-19 crisis;
 Focus op oogsten van bestaande plannen (dus zeer terughoudend zijn met nieuwe plannen);
 Focus op doorprioriteren; 
 Oud voor nieuw leidend principe 
 Het oud voor nieuw principe geldt ook voor autonome kostenstijgingen, eerste opdracht om dit zoveel 

mogelijk binnen het eigen beleidsveld op te lossen. 

Incidentele ruimte is er voor de komende jaren wel voor grote investeringen en/of voor 
compensatiemaatregelen i.v.m. COVID-19 crisis.
Onze algemene reserve bedraagt (na besluitvorming van de jaarrekening en rekening houdend met besluiten) € 
18 miljoen. Deze reserve is bedoeld voor het opvangen van risico's. 
We verwachten vanuit het grondbedrijf vrije ruimte in de jaren 2021 tot en met 2023 van circa € 21 miljoen. 
Hiervan valt circa € 13 miljoen in 2021. 
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Financiële ondersteuningsmaatregelen 

Inleiding

Ter ondersteuning van inwoners, bedrijven en instellingen sluiten we zo veel mogelijk aan bij de landelijke 
regelingen van het kabinet. Vervolgens kijken we naar provinciale regelingen, de banken en de branche-
organisaties. Ook kijken we naar onze eigen rol. Bewust in deze volgorde. Uitgangspunt daarbij is dat we zo 
veel mogelijk het zorglandschap en economische/ maatschappelijke infrastructuur in stand houden. We willen 
een stabiele partner zijn, maar geen onverantwoorde wissel trekken op de toekomst. We volgen in principe 
landelijke VNG adviezen en stemmen regionaal af, tenzij we belangrijke redenen zien om daarvan af te wijken. 
Vanuit het principe “samen staan we sterk” pakken we deze crisis aan.

Ondersteuningsmaatregelen waarover reeds besloten is: 

Onderwerp Toelichting
Uitstel van betaling  Voor alle rekeningen die gemeente Oss op dit moment 

verstuurd heeft naar bedrijven, inwoners, verenigingen en 
maatschappelijke organisaties geldt een uitstel van betaling. Dit 
uitstel van betaling is tot 1 september 2020.

 Voor nieuwe rekeningen, geldt een standaard betalingstermijn 
van 90 dagen in plaats van 30 dagen.

Betaling van rekeningen door gemeente Facturen worden z.s.m. betaald, in elk geval binnen 15 dagen

Uitstel belastingen  BSOB verstuurt tot 1 juni geen nieuwe aanslagbiljetten. Ze  
versturen in deze periode ook geen aanmaningen en 
dwangbevelen.

 Inwoners en bedrijven hebben sowieso tot 1 juni de tijd om het 
aanslagbiljet te betalen dat in februari ontvangen is.

 Indien betaling problematisch is, bestaat mogelijkheid tot 
maken van betalingsregeling. 

Aanvullend is besloten door de BSOB om tot 1 september geen 
actieve invordering te doen. 

Uitstel  betaling pacht-overeenkomsten In mei sturen we facturen voor de tweede helft van 2020. Voor deze 
factuur geldt een verlengde betalingstermijn van 90 dagen. 

Uitstel van betaling verbeurde 
dwangsommen VTH

Uitstel verlenen van betaling van in te vorderen dwangsommen tot 1 
augustus 2020. Daarna afhankelijk van de situatie  rondom COVID-
19 en de gevolgen daarvan met maatwerk bepalen hoe de betaling 
kan worden voldaan. 
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Onderwerp Toelichting
Markten  Voor de kooplieden met NON-FOOD worden de facturen 

marktgeld 2e kwartaal voorlopig niet geïnd en  eventueel later 
volledig gecrediteerd. Oftewel kooplieden die er niet staan 
hoeven niet te betalen. De gemiste opbrengsten voor de 
gemeente bedragen ongeveer 8.000 per kwartaal

 Voor de kooplieden met FOOD, die het zwaar hebben, kunnen 
uitstel van betaling tot 30 mei 2020 voor de factuur marktgeld 
aanvragen. Kooplieden met FOOD die geen financiële problemen 
hebben betalen de factuur marktgeld 2e kwartaal gewoon voor 
de vervaldatum. In principe wordt het kwartaal in het begin van 
het kwartaal vooraf betaald. 

Vanaf het moment dat de markt weer compleet is betalen 
kooplieden conform afspraak. 

Doorbetaling aan aanbieders sociaal 
domein

Om de continuïteit van zorg landschap te bewaren is besloten tot 
doorbetaling WMO dienstverlening voor ZIN en doorbetaling PGB  
WMO en Jeugd 

Doorbetaling regiotaxi De gemeenschappelijke regeling betaalt de facturen van maart in 
april voor 80 % uit als voorschot. Eind mei komt het AB bij elkaar 
om besluiten te nemen over betalingen van de factuur van mei en 
volgende.

Doorbetaling leerlingenvervoer Uitgangspunt is (conform de richtlijn van de VNG): 
 100% door betalen voor geleverde ritten
 80% door te betalen voor uitgevallen ritten
 Voor het vervoer van kinderen die deelnemen aan de 

noodopvang onderwijs en opvang voor kwetsbare kinderen 
gebruik te maken van leerlingenvervoer. In principe binnen de 
bestaande contracten. Waarbij bovenstaande afspraken gelden. 
Ook voor kinderen die in deze bijzondere situatie vervoer nodig 
hebben (en daar voorheen geen gebruik van maakten). Deze 
worden dus niet nog extra gefinancierd.

Recente ontwikkelingen zorgen juist voor toename van het aantal 
ritten. Hierover worden nog afspraken gemaakt. 

Uitvoeren TOZO- regeling Uitvoering van landelijke regeling 

Handhaving centrum  Geen handhaving parkeren in het centrum 
 Geen handhaving fietsen door het centrum 
Op gebied van parkeren krijgen we in 2020 een financieel nadeel 
(circa € 175.000 per maand).  

Precariobelasting  Besloten is om gedurende de COVID_19 maatregelen (1 maart 
tot 1 september) geen precariobelasting te innen voor: 
o Terrassen:  inkomstenderving circa € 2.800 per maand
o Uitstallingen: inkomstenderving circa € 725 per maand

Dit kost de gemeente voor 6 maanden dus circa € 21.5000.
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Onderwerp Toelichting
Bedrijfsafval voor ondernemers We hanteren dezelfde aanpak als in ’s Hertogenbosch, omdat we 

samen met hen in de regio het bedrijfsafval doen. Concreet kan het 
contract (abonnement) op verzoek om gezet worden naar lediging 
op afroep: op deze manier blijft de container wel staan (wordt de 
beperkte huur ervan wel doorbelast), maar de ledigingskosten 
tijdelijk stilgezet. 

Ondersteuningsmaatregelen voor de 
amateurorganisaties in Oss: sport-
cultuur-ontmoeten-zorg-
maatschappelijke dienstverlening-
evenementen-recreatie/toerisme

Algemene uitspraken: 
 Uitstel huurbetalingen tot 1 juni 2020
 Uitstel betalingen rente en aflossingen van leningen 

maatschappelijke organisaties tot 1 juni 2020
 Verzoek aan beheerorganisaties om ook uitstel van betaling 

huur te doen tot 1 juni 2020
 We betalen subsidies uit ook als daar de maatschappelijke 

activiteiten nu niet voor uitgevoerd worden
 Voor (eenmalige) evenementen betalen we (een gedeelte van) 

de subsidie uit als er al reële kosten gemaakt zijn
 Waar nodig kunnen we op verzoek een voorschot geven op 

subsidies (versneld uitbetalen 3e kwartaal 2020)
 Als vrijwilligersorganisatie in directe financiële problemen 

geraakt, kunnen we zo nodig ook extra krediet in de vorm van 
een lening verstrekken

Pas later gaan we bepalen wat onze ondersteuning definitief is. Dit 
als de effecten vanuit de crisis duidelijker zijn. 

Steunpakket voor sportverenigingen Er komt een breed steunpakket om gemeenten te compenseren voor 
de kwijtschelding van huurkosten voor sportverenigingen die 
geconfronteerd worden met een omzetdaling over de periode 1 
maart tot 1 juni. Landelijk is hiermee € 90 miljoen gemoeid. 
Deze regeling wordt door ons uitgewerkt en vertaald naar onze 
situatie. 
Ook komt er voor sportverenigingen ruimte om kortlopend krediet 
aan te vragen bij liquiditeitsproblemen. 

Verlengen lening overeenkomsten 
diverse sport en cultuurinstellingen
(geen betaling aflossing en rente in 
2020)

We hebben besloten om:  
 Instellingen / verenigingen de mogelijkheid geven om te kiezen 

om geen aflossing en rente in  2020 te betalen
 Onder voorwaarde van ondertekening aanvullende 

overeenkomst waarbij looptijd van de lening met 1 jaar wordt 
verlengt

Dit geldt voor alle instellingen en verenigingen die een lening bij de 
gemeente hebben afgesloten. In totaal 43 leningen. Mogelijk 
maximaal renteverlies voor de gemeente bedraagt in 2020 € 
478.000. Uitstel van aflossing bedraagt maximaal € 594.000, maar 
dit kunnen we opvangen binnen onze liquide middelen.  
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Onderwerp Toelichting
Compensatiemaatregelen cultuursector Door de opgelegde tijdelijke sluiting lijden ook gemeentelijk 

gefinancierde culturele organisaties en niet gesubsidieerde culturele 
organisaties die veelal draaien op vrijwilligers schade doordat 
inkomsten uit kaartverkoop, verhuur, winkel en horeca wegvallen. 
Deze maken een substantieel en steeds groter deel uit van hun 
inkomsten. Er ligt een (beperkt) noodmaatregelpakket vanuit het 
Rijk.  Daar waar mogelijk werken we eraan om hier gebruik van te 
kunnen maken.  

Later bekijken we wat hier aanvullend noodzakelijk is. 


